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BOLYGATÓ 

A Kecskeméti Bolyai János Gimnázium diáklapja 

JUBILEUMI KÜLÖNKIADÁS. 
 

Hullai Evelin az Időutazás a Bolyaiban c. pályázatra beadott 

grafikája 
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G o n d o l a t o k  a  d i á k n a p r ó l   -Volt elnök, Székely Borbála 

 

Ahogy minden tanévben eddig, az idén is a tavaszi 

szünet előtti utolsó tanítási nap volt a diáknap. 

Hogyan éli meg ezt a napot és a hozzá tartozó 

előkészületeket, szervezést egy IDB-elnök? 

Ahogy kisétáltam a Bolyaiból április 5-én minden 

diákönkormányzatos, diáknapos gondolatomat az 

agyam leghátsó zugába zártam. Még csak emlegetni 

sem lehetett mellettem, hogy milyen volt, hogy 

sikerült. Annyira kimerültem, hogy végiggondolni 

sem tudtam, mik történtek a két nap során.  

Mikor indult a szervezés? 

A diáknap szervezése már októberben megkezdődött. 

Éppen csak fellélegeztem a gólyabál megszervezése 

után, amikor az esti diszkó után érkezett az üzenet, 

hogy akkor kezdődhet a diáknap. Valahogy így 

működik IDB tagnak lenni. Befejeződik valami, 10 

perces vállveregetés, majd jöhet a következő kihívás. 

Szóval októberben már elkezdtek kirajzolódni a 

diáknap körvonalai, a szervezés menetének a 

felépítése. De az aktív folyamatok januárban indultak  

a Valentin nap és Anything but a backpack day 

szervezése mellett. 

Melyek voltak az első lépések? 

Az első fontosabb lépések egyike volt, eldönteni, 

hogy milyen programok legyenek, melyek 

megszavazására egy forms dokumentumot 

készítettünk. Ezekhez kiplakátoltuk a qr kódokat, 

illetve folyamatosan elérhető volt az instagram 

fiókunkon. Ennek alapján nyert végül a foci, ami 

azonban ütközött iskolánk hagyományaival. Így ki 

kellett találni egy köztes megoldást, amellyel 

iskolánk hírnevének és a diákok vágyainak is eleget 

teszünk. A korábbi évek tapasztalatai alapján a 24 

órás kosár hajnali órái nem működtek. Ehhez 

hozzájött, hogy a korábbi évek 350-400 fős 

jelentkezéseihez képest idén csak 200-an adták le a 

nevüket, annak ellenére, hogy a képviselőknek úgy 

kellett meghirdetniük a szavazást, hogy ezen múlik 

a hagyomány továbbvitele. Így végül azt a javaslatot 

szavaztuk meg, hogy legyen a 35 év és ennek 

tiszteletére 35 meccs.  
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Nem tudok a képviselő nevében írni, de szerintem 

sokan sajnálták, hogy nem valósulhat meg az 

esemény. Rengeteg nehézséggel jár egy ekkora 

program megszervezése, de akkor is az élmény a 

lényeg a legvégén, és ez – félek – valahogy elveszett.  

Köztudott, hogy az idén különösen sok nehézséggel 

kellett az IDB-nek megküzdenie. Melyek voltak ezek 

azon felül, hogy meglepően kevesen jelentkeztek a 

kosármeccsre? 

Elsősorban a 35 meccs megszervezésére 

koncentráltunk, amíg nem indult egy petíció. 

Rengeteg támadás ért akkor, de így utólag már nem 

szeretném felbolygatni az eseményeket. Csak annyit 

szeretnék megemlíteni, mivel akkor nem volt 

lehetőségem erre, hogy minimum 15 program 

megszervezésében segédkeztem, és legalább a fele az 

én kezem alatt született. Mindezek alapján teljes 

meggyőződéssel merem állítani, hogy nem a 

szervezési morálunknak köszönhetően nem valósult 

meg a 24 órás kosár és a bennalvás. A gyűléseinkre 

várunk bárkit, akinek ötlete, javaslata vagy kritikája 

van, mert ezáltal tudunk fejlődni. De sajnos nincs is 

minden osztálynak aktív képviselője, így lehetetlen 

úgy együttműködni az összes osztállyal, hogy ne 

sérüljön senkinek sem az érdeke. 

 

Gondolom, nem volt könnyű ugyanolyan 

lelkesedéssel folytatni az előkészületeket. Mi volt a 

következő lépés? 

A petíció elcsitulása után folytattuk a szervezést. 

Elérkezett a legnehezebb rész, összerakni a teljes 

menetrendet. Itt a fő nehézség abban rejlett, hogy az 

iskola egy része rendkívül aktív volt, ők 

mindenhová jelentkeztek. Ezért nem lehetett túl 

nagy szabadságot engedni, mert ha borult vagy 

csúszott egy program, akkor a többi is ugyanerre a 

sorsra jutott. De végül összeállt egy közel tökéletes 

menetrend egy öregdiákunknak hála, akinek nagyon 

köszönjük, hogy egy teljed hetét erre szánta, és még 

azután sem tiltott le minden online felületen. Ezután 

kezdődhetett a plakátok gyártása, oklevelek 

készítése, felügyelők keresése, beosztása, torták 

intézése… tombolák árulása. Apró elintéznivalók, 

de abból rengeteg, és olyanok, amiket ha nem 

pipálunk ki, akkor az komoly akadályokat okozhat. 

Ahogy közeledett a diáknap úgy lett egyre inkább 

olyan érzésem, hogy valamit biztosan kihagytunk, 

félreszámoltunk vagy mindkettő egyszerre.   

Majd több hónapnyi szervezés és temérdek gyűlés 

után elérkezett a nagy nap…nagy napok. Azt, hogy 

ki hogy élte meg, mindenki döntse el magában. 

 

Milyen érzés utólag, hogy a nehézségek ellenére összejött 

minden, sikerült nagyobb fennakadások nélkül lebonyolítani 

a rendezvényt? 

Itt szeretném megköszönni mindenkinek, akik velem voltak 

ezen az úton, és segítettek, hogy az idei diáknap megvalósuljon. 

Az összes IDB tag hihetetlen munkát végzett, büszke vagyok 

arra, hogy a csapat tagjának nevezhetem magam. És az összes 

kosarasnak és kosaras segítőnek is 

nagyon köszönöm, mert ők 

biztosították a két nap hangulatát. 

Én összességében hálás vagyok a 

tapasztalatokért, a megismert 

emberekért, és a csodálatos 

barátaimért, akiknél jobbat 

kívánni sem tudnék. Ezek a napok 

zártak le bennem egy hosszú 

szakaszt, és végre el tudom 

engedni a diákönkormányzatot. 

Egy élmény volt a részese lenni, 

annyi mindent kaptam, hogy csak remélem a felét vissza tudtam adni. 

Végül szeretném megemlíteni Földi Olinda tanárnőt is, aki mindig a 

legjobb iránymutatást nyújtotta és mindig hitt ebben a programban. 

Nagyon köszönünk mindent neki!
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X I X .  B o l y a i  I s k o l á k  t a l á l k o z ó j a  -Répási Angéla, Virág Dániel 

Iskolánk hét fős delegációja 

háromnapos rendezvényen vett 

részt a Vajdaságban, Zentán.  

A találkozón a vendéglátókon kívül hat 

magyarországi, egy kárpátaljai és egy 

erdélyi Bolyai nevét viselő középiskola vett 

részt. A találkozó célja a hazai és külhoni 

Bolyai nevét viselő középiskolák 

kapcsolatainak erősítése, a névadók Bolyai 

János és Bolyai Farkas emlékének ápolása, 

és versenyek szervezésével a bolyais 

diákok tudásának összemérése. 

A Bolyai nevet viselő Kárpát-medencei 

középiskolák találkozója, röviden BIT, több mint 

tizenöt éves múltra tekint vissza. 1998-ban négy 

Bolyai nevet viselő középiskola igazgatói – köztük 

iskolánk alapító igazgatója is – együttműködési 

szándékukat fejezték ki 

Bolyai János és Bolyai Farkas szellemi örökségének 

ápolása, egymás értékeinek megismerése céljából, 

hagyományteremtő szándékkal. Az együttműködési 

megállapodást 2005. március 21-én írták alá, 

megalapítva a Bolyai Iskolák Szövetségét. 

 
 

A felek megállapodtak abban, hogy éves rendszerességgel találkozókat szerveznek, amelyeken a 

partnerintézmények reprezentatív csapatai vesznek részt: tehetséges diákok és az őket felkészítő 

tanárok 
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A találkozók szerkezete igen összetett. Többfordulós vetélkedők, 

változatos kulturális programok teszik sokszínűvé, izgalmassá a 

találkozókat, amelyeken nem csupán egymás értékeinek 

megismerésére van lehetőség, hanem arra is, hogy akár életre szóló 

barátságok szövődjenek. A vetélkedőkön a csapatok összemérhetik 

tudásukat a matematika, általános műveltség, hagyományőrzés, 

művészetek és a sport terén. A vetélkedő győztese elnyeri a Bolyai 

Iskolák Szövetsége által alapított vándorserleget. 

A 2023/2024-as tanévben Kecskemét lesz a XX. BIT 

házigazdája. 

A kecskeméti  csapatot idén az alábbi  tanulók képviselték:  

 Dóka Enikő (11.B) 

 Flóring Balázs (11.C) 

 Kövecs Dávid (12.C) 

 Mühl Nándor (11.B) 

 Virág Dániel (10.C) 

A csapatunk várakozással és több napos felkészüléssel indult a 

találkozóra, ahol rengeteg új kapcsolatot épített más iskolák 

diákjaival és tanáraival. A zentai csapat vendégszeretete már a 

kezdetekben megmutatkozott diákok és tanárok részéről egyaránt. 

A hosszú út és a szálláshelyek elfoglalása után a diákok a városházán 

egy ünnepélyes megnyitón vett részt. Ezt követően egy ismerkedős 

esten különféle játékok keretében összeismerkedtek a diákok. A 

találkozó alatt a szerb konyha ízletes ételeit kóstolhatták meg (pl.: 

burek, csevapcsicsa, pljeskavica, ajvár). Az est második kulturális 

eseménye egy színházi előadás megtekintése volt „A nagybőgő” 

címmel. 

Szerencsére a rendezvényre az Aknaszlatinai 

csoport is épségben megérkezett, akik háború 

sújtotta területről származnak. A csapatnak olyan 

fogadtatásban volt része a három nap alatt, amely 

legalább egy kis időre feledtette velük az otthoni 

gondokat. A többi iskola összefogásában idén 

adománygyűjtés szerveződött, melyet hálásan 

fogadtak az ukrajnai magyarok. 

A második napon egy gálaműsor keretében 

meghallgattunk két Bolyairól szóló történeti 

előadást ,majd csapataink nyakukba vették a várost 

és egy vetélkedő keretében megismerték Zentát. Ezt 

a napot a Gálaest koronázta meg, ahol a diákok 

bemutatták az előzetesen elkészített kisfilmeket, 

valamint előadták „BITprovizációjukat”. 

A vacsora után egy kötetlen, laza partin vettünk 

részt, ahol érdekes beszélgetést folytattak a diákok 

zene mellett. 

Csapatunk a meghirdetett versenyeken kiválóan 

szerepelt. A találkozó témája „A munka diszkrét 

bája” volt, amelyet minden feladatban 

visszaköszönt.  A zentai csapat által összeállított 

feladatok között szerepelt plakátkészítés, két perces 

kisfilm összeállítás valamint egy 

„BITprovizációnak” elnevezett rövid improvizációs 

előadás összeállítása. Az utóbbi feladathoz helyben 

kapták meg a csapatok a tételmondatot, melyet bele 

kellett építeni a darabba. 

 

A Kecskemétet képviselő diákok a kisfilm 

kategóriában I., a BITprovizáció versenyben II. 

helyezést ért el.  

 

Mi, kecskemétiek nagyon jól éreztük magunkat, 

felemelő volt egy nagy, összetartó csapat részesei 

lenni, melynek célja a „bolyais életérzés” erősítése. 

 

A szövetség tagjai: 

§ BMSzC Bolyai János 

Műszaki Technikum és 

Kollégium 

§ Kecskeméti Bolyai János 

Gimnázium 

§ Győri SZC Bolyai János 

Technikum 

Mosonmagyaróvár 

§ Ócsai Bolyai János 

Gimnázium 

§ Salgótarjáni Bolyai János 

Gimnázium 

§ ELTE Bolyai János 

Gyakorló Általános Iskola 

és Gimnázium 

Szombathely 

§ Aknaszlatinai Bolyai 

János Líceum (Kárpátalja, 

Ukrajna) 

§ Bolyai Farkas Elméleti 

Líceum Marosvásárhely 

§ Zentai Bolyai 

Tehetséggondozó 

Gimnázium és Kollégium 

(Vajdaság, Szerbia) 
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F o t ó p á l y á z a t  b o l y a i s o k n a k  

2023.április 17-én volt a 35 éves Bolyai tiszteletére 

meghirdetett fotópályázat eredményhirdetése, amelyet 

Bajdik-Sebestyén Ágnes tanárnő, a pályázat ötletgazdája 

tartott. A 41 beérkezett fotó témája a Bolyai épülete volt, 

olyan nézőpontból, ahogy csak a diákok láthatják. 

 

 

  

 
 

1. díj Turbucz Dániel 

2. díj Balogh Réka 

3. díj Megyesi Balázs 
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4. díj Horváth Anna 
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„A z  e l i s m e r é s  a z ,  a m i  l e n d ü l e t e t  a d . ”  

2022. november elején játszotta el utoljára a teljes „Donna Mia” előadást a Bolyai amatőr 

színjátszó társulata a Hírös Agórában. Októberben és novemberben összesen hat előadást tud 

maga mögött a színjátszókör, többször is teltházzal. Elsősorban az elképesztő elismerésre és 

sikerre gondol minden bolyais színjátszó tanuló és tanár, aki részt vett az előadásban. Erről a 

sikerről kérdeztük, magát a rendezőt, Répási Angéla tanárnőt, aki mesélt nekünk az 

országosan is egyedinek számító színjátszókör történetéről is, valamint a jövőbeli tervekről. 

Mikor kezdődött el ez a hagyomány a Bolyaiban? Honnan jött a 

gondolat, hogy musical előadásokba kezd a diákokkal? 

Az első előadás 2007-ben volt, a Hairt adtuk elő. Závori Erika 

tanárnővel ketten kezdtük, és a gondolat onnan jött, hogy két lelkes és 

tehetséges fiút fedeztünk fel, akikre nagyon illet a főszerep, amit 

szántunk nekik. Név szerint Sándor Péter és Nagyhegyesi Zoltán 

voltak ők. Végül nem Sándor Petivel játszottuk el, pedig ő azóta már 

befutott musical színész lett, és Nagyhegyesi Zoli is színész lett. A 

hagyományt azonban nem a Hairrel kezdtük el, 2002-ben, mikor én az 

iskolába jöttem, a Bolyai 15 éves jubileumára a Képzelt riport egy 

amerikai popfesztiválról iskolai előadását rendezte meg Jámbor Zsolt 

tanár úr. 

Milyen változások vannak az előadások előkészületeinek 

folyamatában, esetleg azok mondanivalójában és megvalósításában? 

Az anyagi segítség egyérteműen könnyebbé teszi az 

előkészületeket. Persze annak is megvolt a 

hangulata, amikor mi magunk szereltük össze a 

díszleteket, és a mai napig is sok díszletben 

segítenek bolyais diákok, tanárok, szülők, de a 

fénytechnika és a hangosítás olyan, amihez anyagi 

fedezet kell. Ezekhez pályázatokat írunk, ami 

szintén egy hosszadalmas és izgulós munka, hogy 

vajon megkapjuk-e a pénzt. De ha nem lennének 

ilyen lelkes és tehetséges tanulók a Bolyaiban, hiába 

beszélnék itt pályázati pénzről. Egyre több diákkal  

tudok dolgozni, ami egyre komolyabb hátteret 

igénylő darabokhoz vezet. Témájukban mindegyik 

más, nem lehet összehasonlítani őket. A Hair 

például nehéz történet volt, nem happy enddel 

végződött. Sok beszélgetést is igényelt a 

gyerekekkel, hogy megértsék, hogy itt nem csak 

füvezés, katonaság és háború a téma, hanem a 

barátság is. Ezután egy könnyedebb és vidámabb 

musicallel készültünk, ez volt a Neoton musical. 

Ebben már tanárok is szerepeltek. Persze annak is 

volt mondanivalója, és sok humorral is 

kiegészítettük.  

INTERJÚK
 

-Dóka Enikő és  

Mühl Nándor 11.B 
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Melyik előadást érezte áttörőnek, amely ennyire híressé tette 

a bolyais színjátszókört? 

Úgy érzem, hogy nem egy konkrét előadásban volt az áttörő 

siker. Hanem abban, hogy minden előadást a 

lehetőségeinkhez képest a legmagasabb szinten adtunk elő. 

Abban, hogy például soha nem kellett még súgnom. Teljes 

felkészültséggel, minden apró részletre ügyelve lépünk fel.  

Bár mindig nehéz egy előadást kiemelni, főleg 

a jobbnál jobb kínálatból. De mégis, ha egyet 

mondani kell, melyik volt tanárnő számára a 

legemlékezetesebb előadás? 

Mindet nagyon szerettem. A Hairt azért, mert 

az első volt, és jó látni, milyen pályát jártak be 

az akkori szereplők. Egyébként egyre több 

bolyais színjátszó gondolkodik ebben a 

pályában, amiért már önmagában is megéri ezt 

csinálni. Drámapedagógusok, szinkronszínészek, adott esetben pont 

musical színészeket ad ez a színjátszó kör, amit csodálatos látni. 

Ha már személyes küldetésnél tartunk, az előbb említetteken kívül mi 

ösztönzi erre az országosan is egyedi küldetésre, hogy egy városi, de 

már mondhatni regionális szinten ismert, és elismert, középiskolás 

amatőr színjátszókört vezessen? 

Ez a szerelem még az előző iskolámban kezdődött: Az 

értelem Odüsszeiája versenyre való jelentkezéssel. Ez 

egy kreativitási verseny volt, melyben egy színdarabot 

kellett rendezni megadott körülmények között. A 

kreativitást és a csapatmunkát értékelték. Egyszer 

még meg is nyertük. Aztán a verseny hatására 

elmentem egy drámapedagógiai továbbképzésre, ahol 

végképp bebizonyosodott, hogy ezt szeretném 

csinálni, hogy örömmel csinálom, ami nagyon fontos. 

Később, a Bolyaiban lett lehetőségem nagyobb 

szabású darabokat rendezni, de 2008-tól szinte mindig 

én szervezem a karácsonyi műsorokat is. Az, hogy a 

saját ötleteimet eleveníti meg a diák a színpadon, 

mindig örömöt ad nekem. Ráadásul ehhez 

hozzáadódnak a gyerekek saját gondolatai, és ez teszi 

igazán bolyaissá a darabot.  

Fontos, hogy adaptáció legyen, de legyen bolyais 

is a darab. Ezen dolgozom, ezen dolgozunk 

mindenkivel. Ez az, ami aztán kiváló közösségeket 

épít, hiszen valami olyat alkotunk közösen, ami 

csak a miénk. Ezért lesznek ezek a közösségek, 

barátságok életre szólóak. Ez az egyik 

legfontosabb küldetés a színjátszó körön belül. De 

ki kell emelnem a bizalmat is egymás iránt, a 

tehetséget, a motivációt, ami mind összeköt 

minket. A saját motivációmmal tudom inspirálni 

leginkább a gyerekeket. Apukám mondta mindig, 

hogy „nincsen lehetetlen, csak tehetetlen”. Ezért 

van az, hogy aki kihagy egy előadást, megnézi, és 

már jelentkezik is a következőre, hiszen a 

nézőtérről lehet érezni milyen erős közösséget 

épített az az 1-2 órás színdarab.  

 

„Humor és mondanivaló 

mindig van. Ez az alapja 

minden előadásunknak.” 

„A legutóbbi. 

Igazából mindig a 

legutóbbi a 

legemlékezetesebb...” 

„Ez az egyik hobbim.”  
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És miért lehet fontos ez Ön szerint az iskolának? 

Idevonzza a tanulókat. Helyi szinten és vidékről, mivel mondhatni, 

hogy a bolyais daraboknak országos híre van. Többen is egy előadás 

megnézése után döntik el, hogy idejönnek, éppen azért az 

atmoszféráért, amit a színjátszósok az összetartozásukkal és az egyéni 

tehetségükkel teremtenek a színpadon.  

 

Hogyha sokan ezért jönnek ide, 

bizonyára sok lehetőség is akad 

egy-egy szerepre. De mi alapján 

dönti el, hogy melyikre ki a 

legalkalmasabb? 

Eleinte Závori Erikával néztük ki a 

megfelelő diákokat, hiszen ketten 

együtt minden gyereket ismertünk 

a Bolyaiban. És hogyha akadt 

valaki, akinek a karaktere, tehát 

külsője és belsője, a viselkedése, 

az orgánuma hasonlított a 

karakterre, akkor őt választottuk. 

Általában arra az egy-két emberre 

építem az előadást is. A tánc már 

adott, az a könnyebbik része, 

hiszen nagyon sokan szeretnek 

táncolni. Sok ügyes táncoslányunk 

van, de fiúkból is akadnak 

ügyesek. 

 

Mi a legnehezebb része egy komplett 

darabnak? Az eleje? A vége? 

A logisztika, a próbák 

összeszervezése. Rendkívül 

leterheltek a mai diákok. A 

pályázatíráson kívül tényleg semmi 

más nem okoz nehézséget. A többi 

már csak örömmunka. Nyugodt, 

megbízható körülmények között jó 

és könnyű dolgozni. Még hogyha az 

előadást megelőző héten aludni se 

tudok, mert nem érzem, hogy 

összeállt volna, az utolsó 

pillanatban mindig összejön.  

Nagyon szerencsés helyzetben 

vagyok, hogy szeretem a munkámat 

és soha nem érzem kényszernek azt, 

amit éppen csinálok. Minden reggel 

kíváncsisággal lépek be a suliba, 

hogy vajon mi történik ma.  

 

Mik a tervek a jövőben? 

Mennyire kell ilyenkor 

előre gondolkodni, hogy 

fennmaradjon ez a 

színvonalas, minőségi 

munka? 

Nagyon ötletgazdag 

időszakot élek. Ez az 

előadás is még több erőt adott, hogy folytassam? Mondhatni. Ebben 

a kicsit szomorú, bizonytalan világban sosem tudjuk, mi lesz holnap. 

De amíg van inspiráció, motiváció, lelkesedés, addig biztosan 

folytatom. Nem csak jubileumi években készülünk előadásokkal, 

van Edda-musical is a láthatáron, megírt forgatókönyvvel, egy 

teljesen hétköznapi ember által. Az ilyet is nagyon jó látni, hogy 

valakit ennyire inspirált egy darab, hogy írt belőle egy 

forgatókönyvet, amit aztán nekem adott át, hogy színpadra vihessem. 

Ezen felül van egy ilyen dolce vita-s, olaszos ötlet is kibontakozóban, 

de jelenleg a Good Will Huntingon dolgozunk. De bárhonnan, 

bármikor jöhet egy ötlet. Wellness hétvégéken is sokszor átveszem 

az eddig lejászott darabokat, és akár kipihent fejjel gondolkodom egy 

újabban. A párom, Zoli is jó partner ebben, neki is szenvedélye a 

színház, így mondhatni családi vállalkozássá fejlődött ez az egész.  
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I n t e r j ú  –  C s o m o r n é  B á r á n y  M e l i n d a  

Milyen emlékeket őrzöl a diákkorodból, amelyekre szívesen 

tekintesz vissza? 

Diákkorom legszebb évei kötődnek a Bolyai gimnáziumhoz. Itt váltam 

a világra nyitott, elfogadó, és remélem tájékozott és kíváncsi fiatal 

felnőtté. 

Német tagozatos osztályba jártam. Meghatározó élményem szinte 

minden nap volt, például a német- és történelemórákon, nem beszélve 

a tanulmányi kirándulásokról és iskolai programokról. 

Mint oly sok bolyais diáknak, nekem is maradandó élmény volt a 

gólyabál, a diáknap és a szalagavató. 1997-ben érettségiztem. 

Akkoriban még nem volt divat a hófehér menyasszonyi ruha, mint 

mostanában. Minden osztály betanult egy táncot, és azt adta elő. A mi 

osztályunk a West Side Story című film egyik táncjelenetét adta elő. 

Tánctanár tanította be a koreográfiát, és varrónővel varrattuk a 

ruhánkat. Óriási élmény volt. 

Mit adott neked a Bolyai? 

Itt a Bolyaiban voltak az engem is tanító tanárok között olyan 

nagyformátumú tanáregyéniségek, akikre azóta is hálával és tisztelettel 

tekintek. Közhelyesnek tűnik, de valóban általános műveltséget, 

gerincet, tartást, elveket, valódi tudást és rengeteg élményt vittünk magunkkal a tarisznyánkban. 

Volt a Bolyai a munkahelyed is. Miért jöttél ide 

vissza, s aztán mi csábított innen el? 

Igen, 2012-2018. között dolgoztam a Bolyaiban 

könyvtárostanárként. Kezdetben nagyon furcsa 

volt, hogy a tanáraim a kollégáim lettek. 

Tegeződhettünk, és mindenféle témáról 

beszélgettünk egymással. Óriási 

megtiszteltetésként éltem meg, hogy Főzőné 

igazgatónő érdemesnek tartott az állás betöltésére 

és Tóthné Irénke néni – aki a Bolyai emblematikus 

könyvtárostanára volt hosszú időn át a kezdetektől 

fogva – nyomdokaiba léphettem. Nagyon 

szerettem itt dolgozni, minden nap örömmel 

mentem be az iskolába. Igyekeztem bolyais 

öregdiákként a maximumot kihozni a munkámból. 

2018-ban családi okok miatt döntöttem úgy, hogy 

elhagyom az intézményt. Családommal 

elköltöztünk a Dunántúlra egy kis falucskába, és 

teljesen új életet kezdtünk..  

A sors úgy hozta, hogy csak egy tanévet töltöttünk ott, 

majd visszaköltöztünk Kecskemétre. Bánhatnám, 

hogy már nem volt lehetőségem visszakerülni a 

Bolyaiba, de nem így van. Kezdetben az álláspiaci 

helyzet „kényszerített”, hogy az eredeti szakmámban, 

magyartanárként helyezkedjek el. Negyedik éve 

tanítok magyar nyelv és irodalmat egy belvárosi 

általános iskolában. Nagyon szeretem a munkám, 

mely minden nap újabb kihívások elé állít 

Mit kívánsz a jelenlegi bolyaisoknak? 

Hogy éljék meg a gimnáziumi évek minden napját. Ne 

hagyják, hogy csak elmúljanak a napok, az évek. 

Használják a ki az iskola által nyújtott lehetőségeket, 

tanuljanak nyelveket. Minél korábban döntsék el, 

hogy mivel szeretnének felnőttként foglalkozni, és 

orientálódjanak a választott irányba! Kössenek életre 

szóló barátságokat! 

INTERJÚK
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I n t e r j ú  –  H u b e r n é  F e k e t e  E l v i r a  

1. Hány éve tanít a 

Bolyaiban? 

1988-ban, az egyetem 

elvégzése után itt kezdtem el 

tanítani német nyelvet és 

történelmet. Azóta, azaz 34. 

éve itt vagyok az iskolában és 

része a bolyais közösségnek. 

2.  Tudna nekünk mesélni a 

Szent Tökről és a Bolyai-

eskü eredetéről? 

Az első darabot Klinger 

Ádám, igazgató úr hozta az 

iskolába 1992-ben diáknapon- 

egy lopótökkel avatta fel a 

diákdirit, de az eltört. Pótlását 

dr Kovács István tanár úr 

intézte, ami 1995 óta része az 

iskolai életnek és az 

avatásoknak. Előtte 

elhaladva, meghajolva 

fogadják meg a „gólyák”, 

hogy átveszik és folytatják a 

bolyais hagyományokat. 

3.  1987-ben milyen 

tagozatokkal és idegen 

nyelvekkel indult az iskola? 

Az iskolában több nyelvet is 

tanítottunk, ami merőben új 

dolog volt abban az időben, 

különösen a városban. 

Tanítottunk németet, angolt, 

franciát, olasz, orosz nyelvet. 

Indult német tagozatos osztály 

és francia tagozatos csoport. 

Ezen felül volt matematika 

tagozatunk és általános 

osztályunk is. 

4. Miben változott leginkább az iskola az évek alatt? 

Az iskolába a kezdeti években sok vidéki gyerek járt – ez meghatározta 

a tanár-diák-szülő kapcsolatot. Ma főleg kecskeméti diákok alkotják a 

diákságot. A változást a 

diákok hozzák; az iskolai 

életet, mint régen, ma is 

nagyban befolyásolja, 

hogy milyen társadalmi 

közegből jönnek, mennyire 

motiváltak, milyenek az 

otthoni elvárások, 

mennyire aktívak egyes 

osztályok, azon belül 

diákok, illetve a 

diákönkormányzat 

mennyiben tudja 

megszólítani a többséget 

programokkal. 

5.  Hogyan és miért 

Bolyai Jánosról nevezték 

el az iskolát?  

A kezdetekben mi voltunk a Gimnázium, hivatalos iratokban a 

Széchenyivárosi Gimnázium. Ezen szerettünk volna változtatni és nevet 

választani magunknak. A 2. tanévben tavasszal (a diáknapon) a diákok, 

pedagógusok, munkatársak együtt döntöttünk arról, hogy mi legyen az 

iskola neve. A felvetődött három lehetséges név (Deák, Klapka, Bolyai) 

közül az erdélyi születésű Bolyai János név lett a befutó, hangsúlyozva 

a matek tagozatunk szerepét is. A következő tanévben Bolyai János 

születésének napján (dec. 15.) tartottuk meg az első Bolyai napot, amit 

azóta is ünneplünk, és ettől kezdve hivatalosan is Bolyai János 

Gimnázium vagyunk. 

6. Hogyan jellemezné és hogyan éli meg az iskola közösségéhez 

tartozást? 

Lételemem a „bolyaiság”, az a szellemiség, ami itt kialakult. Én itt 

váltam pedagógussá, egy közösség részévé, együtt építettem egy iskolát 

diákokkal, kollégákkal. 

 

 

INTERJÚK
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7. Van-e valami személyesebb meghatározó/ 

kedvenc iskolai emléke? 

Egyetlen egy emléket nem tudok kiemelni a több 

évtizedből, hiszen igyekeztem mindent teljes 

szívemből végezni. Számomra mindig is fontos volt 

a közösséghez tartozás. Szívesen emlékszem a 

diáknapokra, az öt évente megrendezésre kerülő 

maratoni kosármeccsekre, amelyeket egy tanár-diák 

mérkőzés nyitott meg és én is részese lehettem; az 

öregdiák találkozók hangulatának, amelyet az idei 

tanévben immár 4. alkalommal fogunk 

megszervezni. Óriási élmény volt számomra a 

Bolyai Iskolák Találkozója, aminek egyik felelős 

szervezője voltam. Imádtam osztályfőnök lenni, 

még akkor is, ha véleményem szerint ez az egyik 

legnehezebb pedagógusi feladat. Általában német 

tagozatos osztályaim voltak. A német partneriskolai 

kapcsolatok grazi és augsburgi iskolákkal, az 

Erasmus program érzelmileg is sokat jelentett, hisz  

 

máig működő barátságok kötnek néhány családhoz, 

kollégához, és azt hiszem, hogy a diákjaim is sok-

sok élménnyel lettek gazdagabbak. Az angol 

tagozatos osztályommal egy Brüsszel- London-

Párizs 10 napos út során bepillantást nyerhettünk az 

európai kultúrába, az európai történelembe. Mind 

fantasztikus élményt jelentett közösségépítés 

szempontjából is! 

8.  Mi fogta meg a Bolyaiban, ami egészen idáig 

itt tartotta? 

Az a fogadtatás, amiben részem volt a kezdetekkor, 

a hagyományok, amelyeket megteremtettünk és 

azóta is ápolunk, a gyerekek hozzáállása. Az 

eredményekhez vezető út legtöbbször nehéz, rögös, 

sokszor feszültségekkel jár, de utólag azért bevallom 

magamnak, hogy megérte, többek lettünk 

mindannyian emberileg is – úgy gondolom ez a szép 

ebben a szakmában. 

 

Balogh Torka   Horváth Hanna   Kaszap Alexa  Palotás Panna 

I n t e r j ú  –  K o t h e n c z n é  K e m é n y  É v a  

1991-1995 között tanult a Bolyai János Gimnáziumban, majd 

2004-től már biológia-földrajz szakos tanárként ismerhetitek Ti 

is. Napjainkban amellett, hogy a 10.B elbűvölő osztályfőnöke, 

már szülőként is látja az iskolát.  

A tanárnő nagy szeretettel tekint vissza az itt töltött gimis éveire, 

leginkább az énekkaros kirándulásokra és a meghitt karácsonyi 

rendezvényekre.  

Elmondása szerint, akkoriban is kiemelkedő szerepe volt a 

diákönkormányzat munkájának abban, hogy a diákok 

mindennapjait szebbé, emlékezetesebbé varázsolja. Leginkább a 

Diákdiri választások, és az ezzel járó hetekig tartó kreatív 

kampányolások maradtak igazán meghatározó élmények 

számára.  

Interjúnk alatt többek között azt is megtudtuk, hogy régebben a labor és a kémia előadó terme egybe volt 

nyitva, és hogy ezen helyszínek egyikén is forgatták a gimnázium történetének legelső szalagavatós 

kisfilmjét, ami azóta az egyik legnépszerűbb hagyományunkká nőtte ki magát.  

Örömmel tudtuk meg azt is, hogy az általunk jól ismert és szeretett Nyilas Bea tanárnő az osztályfőnöke 

volt, akivel több sportversenyen is részt vett.  

Megítélése szerint, a Bolyaiban mérvadó a kedves, befogadó és barátságos légkör, és ez által válunk mi 

igazán egy közösséggé.  

Balogh Torka   Horváth Hanna   Kaszap Alexa  Palotás Pann
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I n t e r j ú –  R i g ó  S z i l v i a  

Szilvi 2013-ban érettségizett, éveken át a Bolygató főszerkesztője volt, s azon kevesek közé tartozik, 

akik ballagáskor Bolyai-díjat kaptak 

 

1. Melyek a legemlékezetesebb élményeid? 

Több nagyobb eseményt, rendezvényt szerveztek az 

ott töltött 5 évem alatt – úgy gondolom, ezek 

megfelelően dokumentálásra is kerültek. Ezért inkább 

néhány hétköznapi élményt osztanék meg, amelyekre 

ma is mosolyogva gondolok: 

- Maga a spanyol kéttannyelvű tagozat is 

meghatározott minket: nem A-sok vagy B-sek 

voltunk, hanem a 9-13.S osztály, a spanyol tagozat 

minden örömével és nehézségével. 

- Alejandro, a pálmánk. A folyosóról húzták be a fiúk (?) az osztályba, óriási volt, teljesen elfoglalta 

az első pad előtt a helyet. Sokáig volt velünk, és emlékeim szerint hatalmas volt a közfelháborodás, 

mikor ránk parancsoltak, hogy vigyük vissza a folyosóra. 

- 5. órák végén sprint az ebédlőbe. Gyanítom, hogy Ábel tanár úr jobb időeredményeket könyvelhetett 

volna el, mint kint a futópályán. 

- Las carreras con Viki y Dorina. 

- Svihrán tanárnő általában úgy feleltetett, hogy hasraütés-szerűen mondott egy keresztnevet – 

valamiért a Flóra név ragadt meg az emlékezetében. Szerintem nem is volt senkinek annyi jegye 

biológiából / kémiából, mint Flóra osztálytársnőmnek, bár ennek ő valószínűleg nem örült annyira, 

mint mi. 

2. Mit adott neked a Bolyai? 

Olyan sok mindent, hogy nehéz lenne felsorolni, ezért csak néhány példát mondok: jó közösséget, 

barátokat, lelkiismeretes tanárokat, kitartást, bátorítást, biztonságot. 

3. Milyen volt a Bolygató főszerkesztőjének lenni? 

Nagyon szerettem a Bolygatót, élvezetes volt kitalálni, kialakítani az új megjelenést. Szerencsére a 

többiek is lelkes és lelkiismeretes tagjai voltak a szerkesztőségnek, így könnyű volt együtt dolgozni. 

4. Mit kívánsz a jelenlegi bolyaisoknak? 

Azt kívánom nekik, hogy élvezzék a gimis éveiket, gyűjtsenek sok élményt és emléket! 

  

INTERJÚK
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I n t e r j ú  –  S o m o r j a i  R é k a  

Somorjai Réka 1994-ben született Budapesten. 2009 és 2014 között a 

Kecskeméti Bolyai János Gimnáziumba járt, ahol 2014-ben elnyerte a 

Bolyai-díjat is. Ezt követően az Eötvös Loránd Tudományegyetemen 

szerzett okleveles pszichológusi diplomát. A Marosvásárhelyi 

Művészeti Egyetemen drámaírást tanult. Elsősorban drámákat, 

verseket ír, a FISZ tagja.  

1. Mi a története az első versednek? 

Az első emlékképem ezzel kapcsolatban 2002-ben 

volt. Ültem a konyhában és néztem, ahogyan 

anyukám süt-főz. Ez volt az első olyan pillanat, 

amikor elkezdtem az írásról gondolkodni.  

2. Mikortól számítod az első írásodat, amire 

igazán büszke vagy? 

Erre azért nem tudok válaszolni, mert évről évre 

mindig jobb és jobb versek születnek. A versnyelv 

is folyamatos változásban van az idővel. 

Körülbelül két évig alig írtam például verset. Ekkor 

kezdtem a Marosvásárhelyi Művészeti Egyetem 

drámaírás mesterképzésén, és a dráma felé 

fordultam. Nagyon jótékony hatással tud lenni egy 

teljesen eltérő kulturális közeg a személyiségre, 

érzékelésre. Sokkal nyitottabb lesz az ember. 

Kiélesednek az érzékei. Külföldön 

megtapasztaltam egy újrakezdésélményt, 

felerősödött bennem az alkotói kedv, rengeteg 

bíztatást is kaptam. A külföldi tanulást tényleg csak 

ajánlani tudom mindenkinek.  

3. Mennyire volt rád pozitív/negatív hatással az 

akkori Bolyais légkör?  

Örömmel emlékszem vissza a szavalásokra, az 

iskolai ünnepségekre. Több tanárom is nagyon 

pozitívan hatott rám. Ilyen volt például a 

magyartanárom és a biológia faktos tanárom is.  

4. Miért pont a biológia fakt? Ez is egyfajta 

nyitottságra utalt nálad akkoriban?  

Akkoriban egyformán vonzottak a reál és humán 

tárgyak is. A biológia azért is érdekelt nagyon, 

mert az akár az irodalomhoz hasonlóan az emberrel 

foglalkozott, csak kicsit más nézőpontból.  

5. Milyen volt az irodalmi szcéna, amikor elkezdtél 

írni, voltak esetleg helyi lapok vagy klubok, amik 

elősegítették, a művészek kapcsolattartását 

egymással és az olvasóval? 

Kecskeméten már akkor is működött a Forrás 

folyóirat, de inkább az országos szintű írótáborok, 

találkozók voltak azok a helyek, ahol kortársakkal 

tudott ismerkedni, találkozni az ember.  A városban 

az Ifjúsági Otthon adott teret irodalmi 

rendezvényeknek, Papp Mátéékkal akkoriban sokszor 

dolgoztunk versek megzenésítésén, a KÖZ-tér is 

szervezett irodalmi esteket, illetve Péteri Judit 

antikváriuma is egy nagyon igényes, minőségi bázisa 

az irodalomnak a városban. Ettől függetlenül azt 

gondolom, hogy az irodalmi események 

népszerűsítéséért még mindig volna mit tenni 

Kecskeméten. 

6. Mik a lehetőségei ma egy írónak, dramaturgnak 

munka, megélhetés szempontjából?  

Magyarországon az irodalom ma nem tud teljes 

megélhetést biztosítani több okból kifolyólag. Ami 

megoldást jelenthet például, az a kortársakkal való 

együttműködés különböző projektekben, független 

társulatokhoz, alkotócsapatokhoz való betársulás. Én 

azt gondolom, hogy az írásnak jót tesz, ha nem 

megélhetési kényszer szüli, hanem a szabad 

alkotókedv.   

7. Milyen projektjeid vannak a közeljövőben?  

A Petőfi Irodalmi Múzeum által kiírt Móricz 

Zsigmond irodalmi ösztöndíjat nemrég nyertem el 

egy kézirattal, ezen is dolgozni fogok a közeljövőben, 

illetve két új drámán is dolgozom. Ezenfelül 

színházkritikákat szoktam még írni időnként.  

 

8. Mit tanácsolnál, üzennél egy irodalmi ambíciókkal rendelkező mai bolyaisnak?  

Ne adják fel az álmaikat pillanatnyi lemondásokért. 
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 I n t e r j ú  –  P é t e r i  J u d i t  - Lendvai Zalán és Kocsi János Timót 

Mi volt az első versed története? 

Hogy jött az ötlet, hogy írásba 

fogsz? 

Az első verseim dalszövegként 

születtek, mivel a gimnáziumi 

évek elején sok más mellett a zene 

és a gitározás is érdekelt. Sajnos 

sosem tanultam meg igazán jól 

hangszeren játszani, de a költészet 

felfedezése felé talán ez indított el. 

És hát ez az az életszakasz, amikor 

az ember önmagát és az érzéseit is 

elkezdi felfedezni: nekem ehhez 

lehetett eszköz a versírás. 

Manapság már inkább csak 

olvasom a verseket, az 

antikvárium működtetése és a 

felnőtt élet mindennapi kihívásai 

kevésbé adnak teret az irodalom 

által való önkifejezésre.  

Milyen befolyással volt a Bolyai 

légköre az alkotói munkára? 

„Cés” voltam, vagyis matematika 

szakos, így kezdetben fel sem 

merült bennem, hogy iskolai 

keretek között bármilyen módon is 

szóba hozzam a versek iránti 

érdeklődésem. Aztán jött a 

tizenegyedik osztály, a romantika, 

majd a nyugatosok és emlékszem, 

Mészárosné Nyitrai Éva tanárnő 

olyan szépen és lelkesen beszélt 

Babitsról és Kosztolányiról, hogy 

amikor megkérdezte, ki ír 

verseket, csak megmutattam 

néhányat én is. Kedves volt tőle és 

később több volt tanáromtól is, 

hogy érdeklődéssel és 

lelkesedéssel fogadták az írásaim, 

hogy évkönyvbe, iskolaújságba, 

műsorokhoz is felhasználtak 

közülük. 

Volt valamilyen irodalmi szcéna a városban, akár az 

országban? Voltak helyi lapok, klubok, ami köré a fiatal 

művészek szerveződni tudtak? 

Helyi, kecskeméti 

alkotói körről 

nem tudtam 

akkoriban, de 

nem is hiszem, 

hogy elmentem 

volna ilyen 

helyre. Annál 

sokkal intimebb 

témákkal, 

szerelemmel, az 

élet értelmével 

foglalkozó 

szövegeket írtam, 

mint ahogy ebben 

az időszakban az 

lenni szokott. 

Már én is az a generáció vagyok, aki az interneten töltötte szabad 

idejének egy jelentős részét, ennek minden előnyével és 

hátrányával, természetesen. És nagy előnye volt az anonimitás, 

illetve, hogy mégis csak része lehettem egy-egy online alkotói 

közösségnek, ahol egy amatőr versíró visszajelzést és bátorítást 

kaphat. Idővel valós találkozókra is elmerészkedtem, Szegeden és 

Budapesten is voltak ilyen alkalmak. Nem csak inspirációt és 

építő kritikát kaptam ezeken a találkozókon, de több kedves 

ismerősre, barátokra is szert tettem. 

Milyen volt a kezdeti időszak? 

Néhány ezer kötetes „könyvtárral”, egy velem egyidős Opel 

Astrával és naiv lelkesedéssel kezdtem el piacozni olyan környező 

településeken, ahol nincs állandó könyvesbolt. Ezért lett Kóborló 

Könyvesbolt, ma már Kóborló Antikvárium a nevünk. Nehéz egy-

másfél év volt, de izgalmas és rendkívül tanulságos. 2017 végére 

sikerült – sok-sok családi és baráti segítséggel persze -  

megvásárolni és felújítani egy kis üzlethelyiséget a belvárosban, 

ahol azóta is működik az antikvárium. Évről-évre egyre szebbek 

és nagyobbak vagyunk, legalább is, az éves leltárnál mindig 

kiderül, hogy szinte megszámlálhatatlan könyvünk van már. :) 
 

INTERJÚK
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Hogyan jött a Kóborló Antikvárium ötlete? 

Az első egyetemi évem végén hazaköltöztem Szegedről, 

mert úgy éreztem, nem teljesen találtam meg a helyem ott, 

noha szerettem és végül is rendben be is fejeztem 

pszichológia szakos tanulmányaim. De ne szaladjunk 

ennyire előre, akkor azzal a szándékkal jöttem haza, hogy 

nyári munkát találjak és új célokat. Így kötöttem ki rövid 

úton egy diákmunka szövetkezet közvetítésével a 

tésztagyárban éjszakai, első – és utolsó – műszakomon. 

Tanulságos és kijózanító éjszaka volt. Másnap délutánra 

már a város könyvesboltjait jártam körbe az 

önéletrajzommal, diákmunkát, akár teljes munkaidős állást 

keresve. Bennem is élt az a romantikus elképzelés, hogy 

egy könyvesboltban dolgozni milyen jó és szép lehet, főleg 

a gyártósor után. Szerencsém volt, lehetőséget kaptam az 

egyik Libri könyvesboltban, hogy egyetlen napon 

helyettesíthessem a lebetegedett diákmunkásukat. Az 

egyetlen napból az egész nyár, az ősz és a karácsonyi 

időszak lett, mindkét kecskeméti boltban, majd lehetőség, 

hogy egy nagyszerű emberekből álló csapat állandó tagja 

legyek. Három évet töltöttem a Librinél, rengeteget 

tanultam könyvekről, kereskedelemről és az emberekről is, 

és hát magamról. A harmadik év végére tudtam, hogy én 

ezt akarom csinálni, a saját elképzeléseim szerint. Amint 

komolyan vettem az álmaim, elkezdtek szaporodni a 

könyvek, egyre többen találtak meg, hogy segítsenek, 

könyvvel, tanáccsal, ezzel-azzal, így 2016-ban eljöttem a 

könyvesboltból, és az egyetem utolsó évében elkezdtem 

felépíteni egy vállalkozást. 

 

Milyen projektjeid vannak a 

közeljövőben? 

A soron következő nagy feladat előttünk 

a webáruház indítása. Ez egy régi tartozás 

a vásárlóink felé és hát manapság 

szükséges is a talpon maradáshoz, hiszen 

már hárman-négyen működtetjük a 

boltot. Ez felelősség is a vállamon, hogy 

mindannyian tisztességesen 

megélhessünk abból, amibe sok energiát, 

kreativitást és szeretetet rakunk. És bár a 

digitalizáció kikerülhetetlen, azért 

mindig is a személyes találkozásokban 

hittem, így a korábbiakhoz hasonlóan 

szeretném, ha olyan eseményeket, 

programokat tudnánk tető alá hozni, ami 

színesíti Kecskemét kulturális, könyves 

életét. Biztosan folytatjuk a következő 

években is az Ünnepi Könyvhéten való 

aktív, szervezői részvételt, lesznek 

irodalmi programjaink, talán lesz újra 

könyvklubunk is. Nagyon jól sikerült 

tavaly a könyvhétre szervezett A mai 

fiatalok igenis olvasnak! névre hallgató 

demonstrációnk, és büszke vagyok rá, 

hogy ennyire sok iskolást és szüleiket, 

idősebbeket is megmozdított, lelkesített 

az ötletünk.  

 

 

Mit üzennél azoknak a bolyaisoknak, akik az irodalmi pályát tűzték 

ki maguk előtt célul? 

Hogy hajrá és higgyetek magatokban! Biztosan nem lesz könnyű és sok helyről óva 

intenek majd Titeket, hiszen a humán területek anyagi megbecsültsége sokszor 

nehezen összeegyeztethető a jó megélhetéssel. Mégis úgy látom, ha Ti becsülitek 

magatokat annyira, hogy azzal foglalkozzatok, amihez igazán kedvetek van, akkor 

ki fog alakulni az az út, amelyen boldogulhattok. Én sem gondoltam volna az 

érettségi után, hogy nekem egyszer egy könyvesboltom lesz, pláne, hogy ebből meg 

lehet élni. Merni kell elindulni, és ha kell, változtatni, kipróbálni magatokat több 

dologban. Innen nézve még emlékszem, milyen nehéz volt a továbbtanulási döntés, 

mennyire végérvényesnek tűnt. Pedig nem annyira az, nincs semmi kőbe vésve. 

Minden tapasztalattal többek lesztek és talán Ti, mostani bolyais diákok lesztek 

azok, akik miatt az utánatok jövőknek már nagyobb társadalmi megbecsültségű, 

elismertebb választás lesz irodalmi, kulturális területen elképzelni a jövőjét.
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I n t e r j ú  –  F e k e t e  G e r g e l y  

1. Bemutatkozás: 

2013-ban érettségiztem, a 
Pázmányon tanultam és most 
is Budapesten élek és 
dolgozom. Bár tanár bácsinak 
készültem, jelenleg a K&H 
Banknál dolgozom stratégia 
és innovációs területen. Ami 
sokkal izgalmasabb, mint 
elsőre hangzik: például egy 
olyan roboton is dolgozunk, 
ami magyar nyelven ért, ír és 
beszél. Kecskemét még 
mindig fontos az életemben, 
hiszen a családom és a 
legjobb barátaim is itt élnek. 
Sőt még a testvérem is 
bolyais lett! 

2. Melyek a 
legemlékezetesebb 
élményeid a gimnáziumból? 

Elsőre talán a legnagyobb 
események ugranak be, mint 
a szalagavató, a 25 év 25 óra 
kosármeccs, vagy az 
osztálykirándulások. De a 
legjobbak mégis a tipikus 
hétköznapok voltak. Az órák 
közti szünetek, a sorban állás 
ebédnél, vagy éppen a 
megállóban várni a 14-es 
buszt. Egyszerűen jó volt 
bejönni a Bolyaiba és a 
bolyais közösségbe járni. 
Még akkor is, ha ezt a reggeli 
felkelés miatt akkor még nem 
értékeltem annyira. 

3. Mit adott neked a Bolyai? 

Támogató tanárokat és azt, hogy rájöhettem, 
miben vagyok igazán jó. Meg azt is, amiben 
abszolút nem. Az órákon kívül és belül is 
nagyon sok lehetőségem volt arra, hogy 
rájöjjek mivel szeretek foglalkozni. Dolgoztam a 
Bolygató szerkesztőségében, fotóztam és 
videóztam rendezvényeken. De jártunk dráma 
és angol szónok versenyen is, ahol rájöttem, 
hogy mégsem félek annyira a nyilvános 
szerepléstől, mint gondoltam.  
Ezzel szemben például a matek órákon kevésbé 
voltam aktív. Most mégis egy banknál 
dolgozom, ahol IT projektekben veszek részt. 
 

Remélem utólag a 
tanáraimat is vigasztalja, 
hogy megérte velem 
foglalkozni. Még akkor 
is, ha rendszeresen 
elfelejtettem a kép- 
leteket vagy túl lassan 
számoltam fejben. 

4. Mit kívánsz a jelenlegi 
Bolyaisoknak? 

A gimnáziumi évek az 
utolsók, ahol nem tudsz 
igazán nagyot hibázni. 
Ezt persze anno én sem 
értékeltem. Viszont 
kívánom, hogy azért 
használjátok ki a 
lehetőséget. 
Persze mindig lehetnek 
rosszabb napok vagy 
kisebb konfliktusok. De a 
középiskolában még 
szabadon keresheted 
önmagad. Vannak 
tanárok, akik segítenek 
neked bármilyen 
problémában. És 
megtudhatsz egy csomó 
dolgot magadról és a 
világról, anélkül hogy ki 
kéne tenned a lábad az 
iskola épületéből. Szóval 
éljetek a lehetőséggel, 
és próbáljatok ki 
magatokat minél 
többféle szerepben.  

INTERJÚK
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I n t e r j ú  –  S t r e i c h o n o v e c z  I l o n a  diák, könyvtáros, tanár és szülő 

Van valami kedvenc, vagy 

meghatározó emléke a Bolyaiban 

töltött diák éveiből? 

„Igen van. Szerintem elsős voltam és 

az akkori legidősebb, harmadik 

évfolyam előadta nekünk a Boldog 

Herceg című mesét az aulában. 

Mindannyian készítettünk rajzórán 

egy lámpást, ami papírból volt és 

laposelem működtette benne az égőt. 

Ezzel a lámpával világítottunk, akkor 

ez volt a karácsony est.” 

Miben változott leginkább az iskola 

az évek alatt? 

„Mivel én a harmadik évfolyam tagja 

voltam, akkor még egyáltalán nem 

voltak hagyományai az iskolának. 

Most jó látni, hogy már évtizedes 

tradíciói vannak. Sokkal szebb már 

például a szalagavatás ceremóniája, 

teljesen más a gólyabál is, 

gyakorlatilag minden megváltozott. 

Pont nemrég tudatosította bennem 

Harkai Hajnalka tanárnő, hogy a 

tanári nem is ezen az oldalon volt, 

hanem a folyosó ellenkező végében. A 

könyvtár pedig az ötös, hatos, hetes 

terem helyén.” 

Kik azok a tagok a mai tanári 

karból, akik annak idején is itt 

tanítottak? 

„Például Dani Erika volt a 

történelemtanárom, elsőben Bea néni 

is tanított. De emlékszem, hogy itt volt 

már Huberné Fekete Elvira, 

Megyesiné Vikor Aranka, Harkai 

Hajnalka és Kaló Judit tanárnők, 

Kutas Tibor tanárúr és Geri ’bá is.” 
 

Milyen érzés itt tanítani, az iskola közösségéhez 

tartozni? 

„Csak a legmerészebb álmaimban gondoltam, 

hogy idekerülök, de én mindig is a könyvtárban 

lebzseltem, kamaszként is. Ez egyfajta keretet ad a 

bolyais múltamnak. Azóta persze már megváltoztak 

a körülmények, az iskolai könyvtár már kevésbé 

fontos. Jó lenne, ha visszajönne kicsit az az élet a 

könyvtárba, de erre a megoldást szerintem a nálam 

sokkal okosabbak sem tudják. Én úgy érzem, hogy 

amikor mi jártunk ide, akkor sokkal kevésbé kellett 

minket fegyelmezni. Teljesen más, mert most elég 

motiválatlannak érzem a diákokat. De egyébként 

én nagyon kedvelem a kamasz korcsoportot, lehet 

velük viccelődni, poénkodni. Szeretek a gyerekek 

között lenni.” 

Milyen érzés, minden szemszögből ismerni az 

iskolát? (Diákként, tanárként, majd pedig 

szülőként.) 

„Szerintem ez egy nagyon érdekes állapot. Teljesen 

másképp láttam idejáró diákként és felnőttként úgy, 

hogy itt dolgozom. Más-más „bugyrokat” látni, 

hátulról, belülről. Illetve a harmadik aspektus 

pedig, hogy a gyerekem szemében milyen az 

iskola.” 
 

Balogh Torka  Horváth Hanna  Kaszap Alexa Palotás Pann
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I n t e r j ú  –  H a r k a i  H a j n a l k a    - Schnell Ildikó 

1. Amióta van öregdiák-találkozó, mindig te 

voltál az egyik fő szervezője. Hogyan talált 

meg téged a feladat? 

 2008 óta idén immár negyedik 

alkalommal szervezzük a találkozót és a hozzá 

kapcsolódó iskolatörténeti kiállítást Huberné 

Fekete Elvira kolléganőmmel karöltve. Épp 

most, a készülődés közepette beszélgettünk 

róla, hogy egyikünk sem tudja felidézni 

miként vettük a vállunkra ezeket a feladatokat, 

de az biztos, hogy mindkettőt szívügyünknek 

tekintjük, és hallatlan erőket vagyunk képesek 

megmozgatni a megvalósításuk érdekében. 

 Az első öregdiák-találkozó 

megszervezésére és iskolatörténeti kiállításra 

egyébként 2001-ben került sor, amikor a 

tízéves évfordulója volt az első ballagásnak és 

bolyais érettséginek. Akkor csak az 

iskolaalapító évfolyam diákjai kaptak 

meghívást, akik szép számmal el is jöttek. 

Kiállítás is készült az iskola kezdeteiről 

Tóthné Irénke, akkor könyvtárosunk 

szervezésében. Annak munkálataiban 

emlékszem már én is segédkeztem.  

Az első, immár mai értelemben vett öregdiák-találkozót, ahová minden valaha volt bolyais 

diákot és tanárt visszavárunk, a Bolyai alapításának 20. évfordulója alkalmából hirdettük 

meg, s annak szervezését és kiállítását már mi intéztük Elvirával. A találkozó és a kiállítás 

lelkes fogadtatása megerősített bennünket abban a feltevésünkben, hogy a volt bolyaisoknak 

jól esik a törődés, jól esik a visszatérés a Bolyaiba. 

 Máig nagy izgalommal és egyre újabb ötletekkel készülünk mind a találkozóra, mind 

a hozzá kapcsolódó iskolatörténeti kiállításra. Ez utóbbi különösen kedves a szívemnek. 

Nem hiszem, hogy rajtunk kívül bármelyik másik kecskeméti iskolának lenne ilyen 

gazdag, az iskolai életet és életérzést színesen és széleskörűen reprezentáló bemutatója. Az 

anyag egyre terebélyesebb, de nem tudunk leállni. Azt szeretnénk, ha minden visszatérő 

diák magára találna valahol a kiállításon.  

INTERJÚK
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2. Mire emlékszel legszívesebben az itt töltött 

évtizedekből? 

Talán nem túlzok, ha azt mondom: mindenre. 

Azt mondhatom, hogy minket, alapító tanárokat 

különlegesen erős kötelékek fűznek a 

BOLYAIHOZ. 

Végtelenül hálás vagyok a sorsnak, hogy ide 

kerülhettem, ahol megadatott számomra az 

örömmel végzett, szabad tanári alkotómunka 

lehetősége, ami örökös megújulásra, újabb és 

újabb erőfeszítésekre tudott sarkallni, s mind a 

mai napig képes inspirálni s ébren tartani a 

kreativitásomat. Hálás vagyok az itt kapott 

bizalomért és elismerésért is. 

Nagyon szerettem a szaktanári és az 

osztályfőnöki munkát is, s külön felelősséget 

jelentett a történelem munkaközösség vezetése, 

ezen keresztül az iskolai ünnepségek igényes és 

változatos megszervezése. Jó szívvel emlékszem 

a sok versenyzőre, a megszámlálhatatlanul sok 

eredményesen felvételiző továbbtanulóra, arra a 

sok-sok diákra, akinek a szemében a felismerés 

fénye csillant meg a tanóráimon, s azokra a 

szituációkra, amikor fékezhetetlen nevetés  

hullámzott a tanteremben. 

Kedves emlékeim az osztálykirándulások, 

valamint a történelmi tanulmányi kirándulások, 

az iskolai történe- lemvetélkedők, az 

öregdiáktalálkozók és az iskolatörténeti kiállítás, 

amelyben a történészi kutató-, de a 

képzőművészi alkotó hajlamomat is kiélhetem. 

3. Te miért lettél tanár? Mit adott neked ez a 

pálya? 

Így utólag be kell vallanom, hogy egyáltalán 

nem volt „tudatos” a pályaválasztásom, pedig 

szerencsémre sok, akár példaképnek is 

tekinthető kiváló tanárom volt mind az általános 

iskolában, mind a gimnáziumban, s korán 

kaptam jelzéseket is arról, hogy tanáraim 

alkalmasnak vélnek erre a munkára.  

Érettségi előtt még csak az volt a biztos, hogy 

mindenképpen egyetemre szeretnék menni, mert 

– tudom, gyerekesen hangzik, de – 

belebetegedtem volna, ha nem tanulhatok 

tovább történelmet! Az egyetemi gyakorló 

tanítások során tudatosult igazán, hogy a 

bölcsészkarról kevés kivétellel a tanári pályára 

vezet az út.  

Végzéskor nem is kerestem más állást, csak 

tanárit, mert már a gyakorló iskolai munkát is 

nagyon élveztem. Jó volt a diákok közt lenni, s 

nem okozott gondot a tanítás sem, mint ahogy 

nem rettentett meg a tanársággal járó sok 

fáradságos munka és a diákok 

jellemformálásában való részvétel felelőssége 

sem. Mindig szerettem iskolába járni, „iskolás” 

maradtam hát munkavállalóként is. 

Szorgalmas, felelősségteljes gyerek voltam, 

tanárként is a tökéletességre próbáltam 

törekedni. Életformámmá vált a tanárság. 

Gyakorlatilag az egész világot ezen a 

szemüvegen keresztül értelmezem, s minden 

helyzetben megtalálom a pedagógiai feladatot. 

4. Milyen tanácsot tudnál adni útravalóul a mostani pályakezdő kollégáknak? 

Nem tartanám helyesnek, ha tanácsot adnék, mert úgy vélem, a pályához a kulcsot 

mindenkinek magában kell megtalálnia, s az annyiféle, ahány tanár van. Kívánni viszont 

azt kívánom, hogy ők is leljenek annyi örömöt a pedagógusi munkában, mint amennyit 

nekem sikerült az eddigi négy évtized alatt. 

5. Milyen terveid vannak a jövőre? 

Azt látom a környezetemben, hogy nagyon nehéz a tanári munkából kilépni, a szellemi 

munkával szakítani, a kreatív energiákat veszni hagyni… Azt is mondják, hogy a 

nyugdíjassággal leértékelődik az ember a környezete szemében… Így hát, csökkentett 

óraszámban, de szeretnék még  egy-két évig a Bolyaiban maradni és tanítani
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C s e k ő  T í m e a  C s e p k e  

b e m u t a t k o z á s a  

Csekő Tímea Csepke vagyok, ma már a becenevem 

is a nevemet képezi. 1997-ben végeztem a 

Bolyaiban, ahol imádtam középiskolásnak lenni, 

akkoriban itt egy csodavilág vett minket körül, 

értékek, szabadság,kreativitás és jófej tanárok, aki 

meg nem az volt, attól is megmutatta később az élet, 

hogy mi volt, amit meg kellett tanulnunk.  

Már gyerekkoromtól fontos volt számomra a rajz, a 

középiskolai tablónkat is magától értetődő volt, 

hogy én készítem el, a gimiben pedig Mészáros 

Marianna adott át olyan mély művészettörténeti 

tudást- hogy a középiskolai jegyzeteimből 

államvizsgázott le az összes csoporttársam a 

főiskolán. Rajztanárként végeztem Szegeden, de a 

heti 1 óra rajzóra az iskolában -ez nem az én világom, így elkanyarodtam a rajzolástól, és más 

területeken dolgoztam. Középső gyermekem megszületése után jött bennem egy érzés, hogy halihó, 

nem vagyok a helyemen, valami nagyon hiányzik, és mint egy mágnes, úgy vonzott akkor egy jobb 

agyféltekés rajztanfolyam-megfelelő szakember által megtartva. Ott azt éreztem, felkapcsolták 

odabent a villanyt, minden a helyére került, 

választ kaptam arra, miért kellett 

gyerekkoromtól kezdve bejárni a másik, 

hagyományos utat, majd megismerni ezt az új 

tudást -hogy teljes képet alkotva tudjam ezt 

továbbadni az embereknek. 

A küldetésem azóta az, hogy megtanítsam 

az embereket "jól látni" és képesnek lenni 

ezt visszaadni a papíron. Mert 

gyerekkorunkban még mindannyian 

szeretünk és tudunk rajzolni, aztán az 

emberek többségénél ez az  

ajtó bezárul, kudarcként élik meg, és azt mondják, 

nekem ez nem megy -és elhajítják a kulcsot. 

Én meg vagyok a kulcsos ember, akinek van egy 

szerszámosládája, és segítek kinyitni azt az elfeledett 

ajtót, és meglátni a mögötte rejlő csodaszép világot 

újra. 

 

KÉPZŐMŰVÉSZET
 

Rajzolás, alkotás közben a test a 

homeosztázis folyamatába kerül 

és regenerálja önmagát. 
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Hogy miért fontos ez? mert ott van a 

gyermekkori, szabad, önfeledt, kreatív 

énünk -akinek a segítségével a 

mindennapi életünkben is új nézőpontból 

szemlélve megoldást találhatunk 

a mindennapi problémáinkra, feldol- gozhatunk lelki 

terheket és elengedhetjük őket, kirajzolhatjuk 

magunkból és rajzolhatunk helyette odabent egy szép 

új világot. 

Festészetemben a portréfestés a kedvencem, szeretem érzékelni a tiszta Lelket és megfesteni azt. 

Olajjal, pasztellel, airbrush-sal (szórópisztoly) és ceruzával alkotok. 

Munkáimat, tanfolyamaimat a facebook oldalamon megtalálhatod itt: facebook/csepkeart  

A festményem címe: "Overcome your fears"  Győzd le a félelmeidet. 

Olaj, vászon. 2020-ban nyertem meg vele egy nemzetközi versenyt "Human and animals" volt a 

verseny kiírása. 

A kép érdekessége, hogy az előtt készült 

el, mielőtt a világban elkezdődött volna 

a "Covid mizéria" és osztott első helyet 

kaptunk egy holland hölggyel. Az ő 

alkotásán egy kígyó volt rátekeredve 

egy nő nyakára, és magáról a félelemről 

szól. 

 

Miután már leadtuk a festményeinket a versenyre, együtt 

éltük meg a verseny izgalmát, hogy ki hogy áll a 

közönségszavazaton (utóbb kiderült  miattunk kellett 

kitenni közönségszavazatra is, mert a szakmai zsűrinem 

tudott dönteni kettőnk festménye között). Sokat 

beszéltünk akkor arról, hogy mi van előbb a félelem vagy 

a félelem legyőzése. Majd kezdődött a COVID… 
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Az alkotó, Palatinus Bea, 

a Bolyai első 

évfolyamának diákja, így 

vall magáról:  

„Tíz éve foglalkozom absztrakt műfajú 

képek alkotásával, több hazai és 

nemzetközi kiállításon is szerepeltem 

már, és a világ sok országába kerültek 

festményeim gyűjtőkhöz és 

művészetet szerető emberekhez, az 

Egyesült Államoktól Európán át 

egészen Szingapúrig.  

Az utóbbi időben gyakrabban jelenik 

meg képeimen a múlt - jelen 

kettőssége, szeretnék egy sorozatot is 

szentelni annak ábrázolására, hogy 

miként épül a jelen a múlt alapjaira, szeretném vizuálisan megjeleníteni, ahogyan még előtűnnek, 

felsejlenek ezek az alapok, illetve kifejezni ennek a kettősségnek a harmóniáját, és az ebből eredő 

feszültséget is. 
 

A pályázatra ezúton beküldött festmény 

is ennek a jegyében született, a 

vízszintes szakasz választja el, és köti 

egybe a tér-idő két szakaszát.” 

  

KÉPZŐMŰVÉSZET
 

Gloviák Lara  
alkotása 

M i n d k é t  a l k o t á s  a z  

I d ő u t a z á s  a  B o l y a i b a n  

c í m ű  p á l y á z a t r a  é r k e z e t t .  
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K i á l l í t á s m e g n y i t ó  
A Kecskeméti Bolyai János Gimnázium 35 éves 

jubileumi programsorozatának kiemelkedő 

ünnepsége a Diák Galériában megrendezett 

kamarakiállítás, melynek kiállító vendégei 

Mészáros Marianna és a lánya, Kosik Petra, aki 

2009-ben érettségizett a Bolyaiban. 

Mészáros Marianna 1993-tól 2012-ig volt iskolánk 

művésztanára, ezen idő alatt osztályfőnökként is 

segítette iskolánk diákjait. Képzőművészeti 

munkásságának eszközei a különböző grafikai 

technikák mellett, a festészet adta lehetőségek 

kiaknázása. Csodálatos példákat láthatunk a 

kiállítási anyagban, például az épülethomlokzati 

elemek mani- fesztációiban, ahol a Kecskeméti 

Városháza szecessziós stílusjegyeinek lényegi 

megfogalmazásában gyönyörködhetünk. 

Alkotásaiban új utat vág a magyar formanyelv 

„barázdái” között, hagyományőrző és -védő szerepet vállalva művészetével, az ősművészet 

motívumkincseinek új életre keltésével.  

A kiállítás színvonalát tovább emelik Kosik Petra, 

gimnáziumunk egykori diákjának alkotásai. A „Mester-

Tanítvány” viszony jól érzékelhető az alkotók között. Az 

alkalmazott technika, a kompozíció tervezése, a lényeglátás, 

mindegyik alkotásán példaértékű. Az iskolánkat 

megjelenítő alkotások profizmusról árulkodnak.  

Gratuláció és köszönet az Alkotóknak a kiállítás 

létrejöttéért.  

Virág Zoltán

Kosik Petra alkotása 
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B o r  E v e l i n  A z  é n  B o l y a i m  
A történetem valahova a 

2008-as év elejére nyúlik 

vissza, legalábbis azt 

hiszem. Arra már nem 

emlékszem, hogyan és 

mikor kellett jelentkezni 

középiskolába, arra viszont 

igen, hogy határozott 

elképzelésem volt, hol 

fogok gimibe járni, és az 

abszolút nem Kecskemét 

volt. Az egyik 

osztályfőnöki óra témája 

természetesen az aktuális 

továbbtanulás volt. Teljesen 

feleslegesnek tartottam, sőt, 

untam is, gondolván minek 

kell ezt a hosszú listát 

nekem meghallgatnom, 

mikor úgyis tudom, hova 

megyek. Aztán ahogyan 

haladtunk az összegyűjtött 

intézmények névsorával, 

valamiért felkaptam a 

fejem; Kecskemét, Bolyai 

János Gimnázium, emelt 

német. Hirtelen valami 

jóleső kétely lett úrrá 

rajtam. Addig a pillanatig is 

németes suliba szán-

dékoztam jelentkezni, de 

valahogy a Bolyai rövid 

bemutatója elmosta az 

összes addigi bizo-

nyosságot a jövőmet 

illetően, és nem hazudok, 

tényleg csak ez járt a 

fejemben. Másodpercek 

töredéke alatt döntöttem el, 

hogy sehova máshova nem 

megyek, csak a Bolyaiba. 

Ez az én utam. Még emlékszem, 

ahogyan otthon izgatottan közöltem, 

választottam. Emlékszem a nyílt napra, 

mintha azt éreztem volna; megérkeztem. 

Tényleg ezt akarom. Emlékszem a 

felvételire, hogy egészen addig nem is 

izgultam, míg be nem ültem a padba. 

Eluralkodott rajtam a bizonytalanság; 

mi lesz, ha mégsem sikerül? Mi lesz, ha 

nem értem meg a feladatokat és nem 

tudok majd válaszolni? Felesleges volt 

izgulni. Mint említettem, tudtam, hogy 

ez az iskola az én utam, máshova 

jelentkezni sem akartam, annyira biztos 

voltam a terveimben. Még mindig látom 

magam előtt az aulában lévő táblán a 

felvételizők ideiglenes listáját, ahol az 

én nevem is ott virított. Bekerültem. 

Felvettek. Tudtam, hogy sikerülni fog. 

Épphogy csak megkezdődött az első év, 

a következő pillanatban már azt vettem 

észre, hogy feltűzik rám a szalagot, hogy 

az udvaron állunk a színpadon a 

ballagáson, és az érettségi előtt ülünk az 

eligazításon. 

Olyan távolinak tűnik, ez 

az eltelt pár év, mégis 

megannyi emléket őrzök 

róla. Még látom a kígyózó 

sort az ebédlőben, a kiírást 

az ajtón, ki mehet előre a 

nagyszünetben enni. Még 

elém tárul a karzatról 

belátott tér, még látom, 

ahogyan a 2. emeletről 

kinézek az utcára a 

helyemről. Még látom a 

kupacokban álló köny-

veket és füzeteket, ahogy 

egy-egy dolgozatra ké-

szülök, vagy ahogy éppen 

a DSD szövegemet 

mondom fel telefonra, 

hogy hallgathassam és 

memorizáljam. Mint 

ahogy mindenhol, megél-

tünk mi is jobb és 

rosszabb napokat, morog-

tunk a sok házi és tanulás 

miatt, de mind csak a 

hasznunkra vált. Például 

mára már a gallér emléke 

is megszépült, pedig 

nagyon nem rajongtam 

érte. Itt jegyezném még 

meg, persze csak halkan, 

hogy a logaritmust ugyan 

a mai napig nem kellett 

használnom, ez nem azt 

jelenti, hogy másnak ne 

lenne fontos! Ezt 

mindenképp fontos szem 

előtt tartani, hiszen nem 

vagyunk egyformák. 

Mindannyian 

egyéniségek vagyunk. 
 

VISSZAEMLÉKEZÉSEK
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Egy szó, mint száz; gyorsan elillant az a 4 év, ami a 

Bolyaiban adatott nekem és semmi pénzért nem 

cserélném el, akkor sem, ha nem volt mindig 

könnyű. Amikor ránézek a fiaimra, azt kívánom, ők 

is hasonló élményekkel távozzanak majd a saját 

intézményükből, ahogyan én tehettem azt. 2012-ben 

léptem ki végleg az iskola kapuján, s bár egyrészt 

fájó, mégis izgatott szívvel folytattam az utamat 

tovább. Szerencsésnek érzem magam amiatt, hogy 

többen is együtt vágtunk neki az egyetemnek, és 

további 5 évig koptattuk még közösen az 

iskolapadot. Közhelynek hangozhat ugyan, de 

valóban életre szóló barátságok köttettek. Minden 

kétséget kizáróan állíthatom, ha a Bolyai nem lenne, 

én sem az lennék ma, aki vagyok. Köszönöm, hogy 

tanítottak, ezáltal tanulhattam. 

Köszönöm, hogy támogattak, ezáltal 

megerősödhettem. Köszönöm, hogy 

egyengették az utamat, ezáltal 

kialakíthattam a saját jövőmet. A múltam 

meghatározó része lett az iskola, s ha a 

jelenben most egyelőre csak a sorsát 

követem is, a későbbiekben remélhetőleg 

újra felbukkanni látom az életemben, mikor 

majd az én gyermekeim lépik át a kapu 

vonalát, nyitják ki a nehéz ajtót, hogy ők is 

megismerhessék és örökre a szívükbe 

rejtsék, milyen is bolyaisnak lenni; mert a 

tömegben úgyis "az egyik felkiált, hogy; 

Bolyai! Bolyai! Bolyai!". 

Amikor a Bolyaiba kezdtem járni, még csak 

négy osztály volt. Lézengtünk a nagy épületben, 

de minden nagyon szép és új volt. Az első 

gólyabálon polkát táncoltunk nyitótáncként, ami 

az én ötletem volt. A párokat én állítottam össze és 

a koreográfiát is én tanítottam be a táncolni 

vágyóknak. Egyébként az iskola első 

szalagavatójára is én tanítottam a bécsi keringőt az 

évfolyamtársaimnak. Nagyon nagy dolog volt 

akkoriban (a 80-as évek végén, 90-es évek elején), 

hogy külföldi kapcsolatokkal rendelkezett a 

gimnázium. Nemcsak azért tanultunk meg nagyon 

jól németül, mert heti nyolc órában tanulhattuk a 

nyelvet, hanem azért is, mert sok lehetőségünk 

volt használni azt.  

A második évben Ausztriába, egy grazi 

középiskolába utaztunk, ahol órákon 

vehettünk részt, családoknál laktunk, és 

még Murauba a híres síparadicsomba is 

elvittek minket. Nem csupán a legjobbak 

utazhattak, hanem az egész osztály. 

Természetesen később mi is vendégül láttuk 

osztrák barátainkat.  Az iskola jóvoltából 

egy kéthetes idegennyelvi táborba is 

elutazhattam Mössingenbe, ahol a világ 

minden tájáról érkezett, németet tanuló 

fiatalokkal tölthettem feledhetetlen 

napokat. 

Délelőttönként nyelvóráink voltak, 

délutánonként kirándulásokat szerveztek 

nekünk, rengeteget buliztunk, hosszan tartó 

barátságok szövődtek.  Kecskemét 

testvérvárosába, Rüsselsheimbe is a 

gimnáziumi éveim alatt juthattam el először, 

szintén diákcsere programmal. A családdal, 

akikhez kerültem, ma is tartom a kapcsolatot.  

- Jámbor Zsolt tanár úr fantasztikus énekkart 

szervezett és vezetett a mi időnkben. Igazi 

büszkeség volt az énekkar tagjának lenni. A 

kórust is meghívták Grazba vendég-

szerepelni.  
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K ü c ü k c o b a n  T e n g e r i  D a l m a  
„Az idő pereg, gyorsan telik, az ember észre sem venné…” 

Sokfelé megfordultam már, sokszor pakoltam össze 

a dobozaimat, hogy országokat, városokat átszelve 

máshol telepedjek le. Míg van, aki inkább 

megszabadul az olyan apró tárgyaitól, amelyek a 

múlt egy-egy szeletére emlékeztetik, én megtartom 

a legfontosabbakat, és viszem, amerre visz az utam. 

Időnként jó elővenni őket, és lassan, ráérősen 

átbogarászni a képeslapokat, naplókat, leveleket, 

fotókat. Nem is azért, hogy az ember a múltba 

kapaszkodjon, hanem hogy a maga pőre 

valóságában lássa, honnan érkezett.  

Különösen az elmúlt időszakban lett belőle 

gyakorlat, hisz a lányom kisiskolás, és beléptünk a 

kamaszkor előszobájába a saját kis problémáival. 

Emlékszem, hogy az ő korában azt gondoltam, a 

felnőttkort elérve minden könnyebb lesz. 

Megszűnnek a kétségek, a dilemmák, és az akkor 

még kezelhetetlennek tűnő gondok is eltűnnek. 

Hogy minden tökéletes lesz, minden egyértelmű, 

nekem pedig csak dolgozni kell a megélhetéshez. 

Ugyanezt az ősi hiedelmet hallom most ki a lányom 

szavaiból is, amikor azt hangoztatja, hogy a 

felnőtteknek minden könnyebb. Így van ez, amióta 

világ a világ. 

Csak bölcsen hallgatok a kifakadásaikor, és 

időnként vele együtt veszem elő a kis 

emlékdobozomat. „Nézd, alig voltam nálad 

idősebb, és ebbe a fiúba voltam reménytelenül 

szerelmes.” „Látod ezt a képeslapot? A legjobb 

barátnőm küldte, akivel később eltávolodtunk 

egymástól, mert hazudott nekem.” Észre sem veszi, 

hogy olyan történeteket és eseményeket húzok elő, 

amelyek neki éppen nagyon fontosak, ami miatt 

szenved, és fel kell őket dolgoznunk. 

Az emlékek segítenek visszahelyezkedni oda, ahol 

egykor voltunk. Úgy segíti kiszélesíteni a látókört, 

hogy leporolja a pókhálóssá vált emlékezetet. Így 

hever még most is könyvespolcomon az Így írtunk 

mi A-tól Z-ig 1990-2000 Bolygató-különkiadás, 

amely 2001-ben, tizenegyedikesként került hozzám. 

És ugyanígy megvan a Bolygató néhány száma is, 

amelyekben annak idején verseim jelentek meg. 

Ezek a tárgyak arra emlékeztetnek, hogy az élet 

szinte mindig kacskaringós utakon keresztül telik. 

A tervek dugába dőlnek, átíródnak, felülíródnak, a 

vágyak elhomályosulnak és csak később teljesülnek 

– semmi sem egyenes, de ez így van jól. 

 

18 évesen meg voltam róla győződve, hogy a pályaválasztás 

fogja eldönteni a későbbi életemet, karrieremet. Sokkal később 

jöttem rá, hogy bár nagy jelentőséggel bír, mégsem dönt el 

semmit. Mert mindig van lehetőség újat tanulni, pályát 

módosítani, az életet alakítani, formálni, gyúrni – a 

döntéseinkkel. A kitérők olyan pluszt adnak az embernek, 

amelyre soha nem tenne szert egyébként. Ma már hálás vagyok 

a vargabetűkért, és azért is, mert soha nem felejtettem el, miért 

küzdök. Az emlékek pedig ehhez adnak erőt, és talán ahhoz is, 

amely már 17 éves koromban is foglalkoztatott: az idő 

múlásához. 

Az emlékdoboz pedig jön velem, és ma már azt látom, hogy a 

gyerekem is fabrikált magának egyet. Szép rózsaszín, csillogó, 

matricával teleragasztott – egy tízéves kislány tele reményekkel 

és vágyakkal várja az eljövendőt. Nem is lehet másképp. 

„Múlik az idő, öregszünk, 

Ami tegnap volt, az már rég 

Elszáll felettünk az élet, 

S ha egyszer vége, nem lesz többé. 

… 

Az idő pereg, gyorsan telik, 

Az ember észre sem venné, 

Csak az arca mutatja, 

Minden ránc a koré.” 

 

VISSZAEMLÉKEZÉSEK
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C s e n k i  J a n k a  -  K a r a n t é n - n a p l ó  
Mindig is komikusnak tartottam a jelenetet, ahogy ballag már a vén diák, miközben csoszogva 

rogyadozik a hatalmas virágcsokrok alatt, és a homlokáról lecsorgó izzadtság marja a szemét, 

mely láttán szépszámú rokonsága elérzékenyül, azt gondolván, hogy a meghatottságtól 

könnyezik. Mindig azon gondolkoztam, hogy fogom kibírni nevetés nélkül, mikor mi vonulunk 

fél óráig az egyébként 10 perc alatt bejárható épületben. De azért csak ott motoszkált bennem: 

mi van, ha mégsem izzadástól csillog majd a szemem? Azért csak egy érző lény volnék… 

Ki gondolta akkor, hogy ezt az öt évet kicsit sem a megszokott módon koronázzuk meg? 

2020.03.14. péntek – „Van valami a levegőben” 

 Rendkívüli osztályfőnöki. Ölelkezés, puszilkózás 

nincs. Méteres távolságtartás a folyosón, folyamatos 

kézmosás van. A covid ténye már mindenhol 

szembejön velünk. A folyosón kézfertőtlenítő 

formájában, a mosdóban, ahol előtte a szappantartó 

mindig szárazan virított, a boltokban az üres polcok 

látványával, az utcákon a távolságtartásban. Az 

internetről ne is beszéljünk… 

  Utolsó óra, spanyol. Zita néni meséli, fogadtak egy 

kosár kiviben Puentes tanárnővel, hogy mikor fogják 

bezárni a sulit. Puentes tanárnő a pénteket mondta, ő 

már elbukta, Zita néni a hétfő mellett voksolt. Ő még 

játékban van.  

- Én szívesen veszek a tanárnőnek egy kosár kivit, 

csak jöjjünk hétfőn! – mondta Zsófi, keservesen 

nevetve.  

- Ááá, dehogy. 

- Komolyan, hozom hétfőn! 

- Rendben, akkor hétfőn spanyolon kivizünk! 

Szép hétvégét, hétfőn találkozunk. 

2020.03.15. szombat – „Igyekezz, az égbolt zár” 

 Este bejelentették a karantént. Különös, hogy a diák 

mindig azért imádkozik, hogy szünet vagy hétvége 

legyen végre, esetleg otthon maradhasson egy 

könnyebb megfázással, bármi, csak ne kelljen 

iskolába menni. Na, most nem kell, de akarnék. Úgy 

érzem, másfél hónappal az érettségi előtt ez nagyon 

nem jó. 

2020.03.17. hétfő – „Itt van az egész nap 

előttem, bármi lehet ma még belőlem” 

„Jó reggelt kívánok mindenkinek! Becsöngettek” 

Egy hosszú üzenet várt minket ma reggel 7:45kor 

az osztálycsoportban. Az osztályfőnökünk 

megosztott velünk minden tudnivalót az 

elkövetkezendő napokról. Semmi sem biztos, csak 

az, hogy figyeld a levelezésedet. Olyan érzés, 

mintha hosszúhétvége lenne. De ki tudja, mi lesz, 

ahogy telnek a napok. 

2020.03.23. hétfő – „Mit sem érdekel, ha nem 

úgy lesz, a tervezgetés lassan tönkretesz”? 

 Káosz. A tanárok, mind más felületen 

kommunikálnak velünk. Teams, Google drive, 

Facebook, Zoom, Kréta. Az egész délelőttöm arra 

megy rá, hogy átnézem az összes közösségimédia 

felületet, és összeírom, hogy milyen feladataim 

vannak, aztán tudok csak nekiülni a dolognak. 

Tudom én, a tanároknak sem könnyű. Viszont így, 

hogy várhatnak el tőlünk bármit? Az órarendi órák 

nincsenek. Csak beadandók és házi. Online órák 

elenyésző számban. Csupán magyar fakt és 

spanyol. Ezekből is csak a szóbeli miatt. Senki sem 

tudja, lesz-e egyáltalán szóbeli. Addig 

kidolgozzuk, tanuljuk a tételeket. De ha nem lesz, 

akkor kevesebbet ér majd a mi érettségink? Lesz 

egyáltalán a rendes érettségi? Maszkban kell bent 

ülnünk, nyitott ablakoknál, termenként egy ember? 

Nem elég, hogy a stressz az ájulás szélére sodor, 

még húzzunk maszkot is, hogy biztos legyen az 

eszméletvesztés? Nem baj, ha így is lesz, csak 

döntsék már el! Ez a bizonytalanságban lebegés a 

legrosszabb. 
 

VISSZAEMLÉKEZÉSEK
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2020.03.31. kedd – „Ha én parázok, bemegyek a 

Tescóba” 

 Ez a valóság. Hetek óta nem mozdultam ki a 

házból. Na jó, ez nem teljesen igaz, az egyik 

barátnőmmel elkezdtünk futni, ez a karantén 

fénypontja. De ma elmentem a boltba apával. 

Mindenki maszkban (sokan kesztyűben), a polcok 

üresek, az emberek gyanúsan méregetik egymást, 

vagy sebesen suhannak a kijárat felé, minden 

sarkon kézfertőtlenítő, minden csendes. A kezem 

már ekcémássá vált a sok fertőtlenítéstől, 

állandóan viszket, vakarom. Kész apokalipszis. 

Mikor valaki tüsszent, összerezzenek. Lelki 

szemeim előtt megjelennek a bacik, amint a maszk 

alól gonoszan nevetve kiavászkodnak és 

rátelepednek mindenre. Szinte látom, ahogy a 

vírusok mászkálnak a kocsi fogóján, a polcok 

szélein, kenyér zacskóján. Ha megbetegszem, 

nem mehetek érettségizni. Pótérettségi nem lesz. 

Elrettent a gondolat, hogy úgy bukjam el az 

egyetemre kerülést, hogy még csak meg sem 

próbáltam, próbálhattam. Nem mintha a családban 

én lennék a legveszélyeztetettebb, de aggódom 

magamért, talán életemben először úgy érzem, 

jogosan.  

2020.04.08. szerda – „Tartós béke” 

Nem is rossz ez a karantén. A „tölteléktárgyak” 

elmaradnak. Végzősként koncentrálhatunk 

azokra, amik ténylegesen számítanak jövőbeli 

tanulmányaink szempontjából. Az időmet úgy 

osztom be, ahogy akarom. Nem kell hajnalok 

hajnalán felkelnem, heringként bebuszoznom a 

suliba. Otthon főzünk magunkra, nincs több 

menzakaja. Nem kell kemény székeken 

gubbasztanom. Ott tanulok, ahol kedvem 

szottyan. Kanapé, kerti pad a napfényben, 

konyhaasztal, az ágyam, a puha szőnyeg. Ahogy 

tavaszodik, a kedvem is egyre virul. Több időt 

tudok kint tölteni, kutyát sétáltatni, futni, 

piknikezni.  

Nagy kő esett le a szívemről, hogy nem lesz 

szóbeli. Kevesebb stressz. Érzéseim mégis 

ambivalensek. „A szóbelivel csak javíthatsz a 

százalékodon”. Nos, mi nem. Megfosztottnak 

érzem magam egy jelentős lehetőségtől.  

2020.04.10. péntek – „Ez a pad, ez a fal, ez a 

pár farakás” 

Be kell vallanom, olykor hiányzik a menza. A 

rohanás, hogy időben sorra kerüljünk. A 

kedves konyhásbácsi, aki mindig mosolyog, és 

akitől kapunk extra adag feltétet. 

Összefüggően ki tudtunk beszélni dolgokat, 

anélkül, hogy 10 percenként 45 percre 

félbeszakítanának. Most bármikor 

beszélhetünk. Online. Hurrá. 

2020.04.13. hétfő – „Árnyék ül az egész 

világon” 

Mostanáig fel sem tűnt, mennyire 

elkönnyelműsített az itthonlét. Megcsinálom, 

amit kell, de egy csomó szabadidőm van. 

Összemosódott a tanulás és a szabadidő. 

Rendszertelen az egész. „Munkát hazavinni 

nem egészséges!” Nos igen.   

2020.04.18. szombat – „Lehetnél boldog 

még” 

 Kezdek belejönni az időbeosztásba. Egyre 

jobban megtalálom az egyensúlyt tanulás és 

pihi között. Szóbeli érettségi nélkül több időm 

van olvasni. Azt, amit szeretnék. Imádtam az 

emelt magyarra olvasott könyveket is, de végre 

van valami, amit kontrollálhatok. Kiülök a 

teraszra, a Nap még nem éget, csak tavasziasan 

cirógat, a kutyánk pedig mellettem pihen. 

Valójában ő a legnagyobb nyertese a 

karanténnak. 

2020.04.30. csütörtök – „Viszlát, szevasz” 

Elballagtunk. Szentimentálisan, online, 

melegítőben, kényelmesen, a szobámban. Csak 

a fiúk húztak öltönyt az alkalomra. Hogy ez 

nekem miért nem jutott eszembe? Helyettünk 

egy kamera ballagott végig az iskola folyosóin, 

termein. Felpakolt székek, kongó üresség. 

Igazgatói és osztályfőnöki beszéd. Mind előre 

felvéve. Az egész szituáció olyan irreális. Nem 

tudom, mit érezzek. Kedves dolog, hogy nem 

hagyták elveszni a ballagást és jól is esik, de 

nem érzem úgy, mintha elballagtam volna… 
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2020. 05.03. vasárnap – „Elvileg az idő 

mozgatja az órát” 

 Az első érettségi. Magyar. Emelt. Nem tudok 

aludni. Táskámban a drukk-csomag (csoki, 

szőlőcukor, bio ital), a párnám alatt a jegyzeteim. 

Ennél többet most már nem tehetek. Megtettem 

mindent, amit lehetett? Senki nem járhatott a 

sarkamban, magamra voltam utalva. Szóval, ha 

nem sikerül, akkor az az én hibám lesz. De 

valójában a covidé. Nem? Ennyi, kész, vége. De 

legalább nem vagyok beteg. Meg végre láthatom a 

barátaimat. Ez az egyetlen, ami nyugtat. Talán még 

kicsit várom is. De nem. A fellélegzés pillanatát 

várom, még ha ez maszkon keresztül lesz is. 

2020.05. 04. hétfő – „Yo kocsiba be, ablakot 

le, könyököt ki, kettesbe be” 

 Jó ideje nem keltem ilyen korán. Reggel 6. Anyáék 

bevisznek kocsival (bár volna más választásuk 

tömegközlekedés híján?). Most jól bemegyünk és 

összefertőzzük egymást. Borkával hamarabb 

találkozunk. A Bányai oldalánál. Nem szem előtt. 

Covid ide vagy oda, muszáj lesz megölelnem. / 

Elvileg a boldogsághoz a napi hét ölelés is 

hozzájárul. A karantén óta még csak a szüleimet 

sem öleltem meg, nemhogy egy barátomat, akit 

előtte minden reggel így köszöntöttem.  

Kocsiból ki, maszkot fel. Az újra találkozás 

mámora. Két méter távolság! Két felügyelő rendőr 

fixírozott minket egész nap. Nehogy 

karnyújtásnyira kerüljünk egymástól. A folyosón 

kijelölt útvonal. Nehogy elkóvályogva 

összefertőzzünk más termeket is. Általános 

érettségi instrukciók egészségügyi szabályokkal 

kiegészülve. Mindezt a felügyelőtanár párásra 

szuszogott szemüvege mögül igyekezett felolvasni. 

Minden második pad üres volt. Izzadtam, a 

maszkban alig kaptam levegőt, teljesen befülledt. 

Ám mikor megkaptuk a feladatlapot, 

összpontosítottam. El is felejtettem elájulni. A 

szőlőcukorevés pedig jó ürügynek bizonyult a 

pillanatnyi maszklevevésre.  Annyira nem is volt 

vészes. A végén annyi megbeszélnivalónk lett 

volna. Nem csak az érettségiről, a mögöttünk lévő 

másfél hónapról is. Ám nem tehettük. Amint 

végeztünk, mindenki ment haza. 

 

2020.05.21. csütörtök – „Mikor jó, jó, jó” 

 Vége az utolsó érettséginek! Szabadság! Ilyen hosszú 

nyári szünetem sem volt még, mint, amilyen most 

lesz! A spanyol után boldogan kiültünk a Refivel 

szembeni cukrászda teraszára inni valami jó hűsítőt. 

Végre mindent is megbeszélhettünk. Senki sem 

mordult ránk még akkor sem, mikor megkóstoltuk 

egymás italát. A Nap sütött, az idő meleg volt, mi 

pedig végre levehettük a maszkot (legalábbis amíg 

iszogattunk). Erre már nagy szükségünk volt. Már 

csak egy kritikus pont van hátra. Az eredmények, 

majd a felvételi ponthatárok kihirdetése. De kár volna 

elrontani ezt a nyarat az aggódással. 

2020.06.15. – „A jó napok polca megtellett” 

 Bizonyítványosztás. Még ha ballagás nem is volt, 

legalább a bizit hivatalos formában kézhez kaptuk. A 

székek az aulában két méterenként voltak lepakolva, 

fejenként egy szülő lehetett csak jelen. Virágot azért 

adhattunk a tanároknak, és egy köszönetmondás 

erejéig közelebb mehettünk. 

2020.07. 23. csütörtök – „Megígérted, de 

mégsem múlik el a múlt” 

 Pont ott parti nincs, ponthatárok vannak. Ma este 

mindenre fény derül. Nem érzem úgy, hogy készen 

állok az egyetemre. Még nem. Egyre rám tör a 

nosztalgia. A folyosón ücsörgés, a kieső ablakok, a 

rohanások médiára, spáros bevásárlások, tali a 

könyvtári foteleknél, osztályunk növénykéje, a 

legalsó suliboxokban való vakon matatás, bemelegítés 

a forró-füllesztő gumitéglán, méta a műfüves pályán. 

Szeptembertől nem a Bolyaiba fogok besétálni. 

Hogyan vághatnék bele valami újba, mikor a régit 

még le sem zártam? Furcsa űr tátong bennem, amit 

nem tudom, hogyan tölthetnék be. Be tudom-e valaha 

tölteni? Több ezer diák nem tudott elbúcsúzni 

középiskolás éveitől. Ha felkészülhettem volna rá, ha 

úgy mehettem volna be a suliba, hogy tudom ez lesz 

az utolsó nap! Bárcsak! Semmi nem maradt az utolsó 

napból, csak egy kosár kivi emléke. 

2023. 02. 10. péntek – „Néha felhívnám a régi engem” 

 Úgy éreztem, az utolsó hetek hiánya egész életemen 

át elkísér majd. Még mindig fájó szívvel gondolok 

vissza, de tovább léptem. Jól vagyok és jó helyen, és 

most már csak ez számít. Bár tudtam volna ezt akkor 

is! 

 
Idézetek: 

Halott Pénz – Valami van a levegőben, Csík Zenekar – Zár az égbolt, Szeder – Reggeli dal, Carson Coma – Mit sem érdekel, 

Kaukázus – Teszkó Kaukázus – Tartós béke, A Pál utcai fiúk (musical)– Mi vagyunk a grund, Hiperkarma – Délibáb, Hiperkarma 

– Boldog még Supernem – Viszlát, szevasz, Supernem – Elvileg, Belga – Gyaloglás vége, Hiperkarma – Boldog még, 30Y – Egypár, 

Biorobot – Nap nap Felső tízezer – Semmi pánik
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Az immár 35 éves Bolyai jelenlegi és 

volt diákjai számára a 2022/23-as tanév elején pályázatot hirdetett három (képzőművészeti, 

szépirodalmi és média) kategóriában. A határidőre beküldött pályamunkák számából arra 

következtettünk, hogy a gimnázium képzőművészeti szempontból kevésbé inspirálta diákjainkat, 

mert összesen 2 jelenlegi és egy öregdiák munkája érkezett be. Ennél sikeresebb volt a szépirodalmi 

és média kategória, amelyben 6 illetve 5 pályázó adott be szöveget, köztük 1-1 öregdiák is. 

Tekintettel arra, hogy a pályaművek száma alacsony, a zsűri úgy döntött, hogy képzőművészeti 

kategóriában nem oszt díjat, a szépirodalmi és média kategóriát pedig összevonva két első 

helyezést ítélt oda két olyan bolyais diáknak, akik mindkét kategóriában pályáztak, Lendvai Zalán 

11.B és Pethő Sára 10.D osztályos tanulóknak. Zalán verseit és Sára novelláját is olvashatjátok a 

jubileumi Bolygatóban. A győztesek az elismerésüket az évzárón vehetik át. Köszönjük a 

pályamunkákat, és bízunk abban, hogy a következő pályázatunk több diák figyelmét is felkelti majd. 

A zsűri nevében: Schnell Ildikó 

Lendvai Zalán : Vártalak 

Vártalak. 

Négy busz ment el addig. 

Kiürült pályaudvaron 

süvít át huzatként az éj.  

Lépéseim: 

szisszenő csúszások 

a felújított csempén, 

de a tető majd rászakad. 

Arcok. 

Elmosódott festékek, 

szépségében semmilyen, 

lufira mázolt freskók. 

 

Mögötte 

levegő, még lebegő 

igazzá remélt hazugság, 

tévelygőre forró lepedő. 

Néznek. 

Pórusaimba ivódó íriszek, 

Egynek látnak engem. 

egynek látom őket. 

Nem 

ide tartozom, máshogy 

csörög a chipsem, 

máshogy pislogok. 

Vártalak. 

Hűvösen visszhangzó 

állomáson nem maradt más, 

csak én, akivel összefagyhatok. 

 

 

SZÉPIRODALOM 
I dőu ta zá s  a  B o l ya i ba n  
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Lendvai Zalán :  

Nem illik kimondanod 

Megállsz a koszos kirakat előtt, 

pupillád a bent zúgó képernyőre szűkül. 

Csak bámulod fogpiszkálva a száraz tényt: 

befőttesüvegbe zártak. 

Az idő mélyhűtőbe 

került, és vesztegzár alá a maradék 

emberi indulat. 

Nem illik kimondanod, de 

a képsorokat nézve rémesen 

unatkozol. 

Úgy tekintesz hónapokra, évekre 

mintha kívül lennének a történelmen, 

s nem is várod el, hogy legalább 

annak tűnjenek. 

Repülők helyett csíkot nem hagyó 

helikopterek szállnak fent, 

az utasok lógó bőrű államférfiak, 

ám ez neked semmi. 

Hitted, hogy időn kívül kerültél, 

de a tér szűkül. 
 

Lendvai Zalán :  

Gyerekkor 

Galambok szólnak valahol, 

szárnycsattogás veri fel az udvart, 

ablakom kapu a jelenemért 

nyúló múlthoz. 

 

Hosszú, keskeny terasz, 

műanyagterítő. 

Novellákban látom 

viszont elmúlt életem, 

most újra hallom a lugas 

alatti hangokat, 

beleng rájuk a hintaágy, 

meghajlanak a fák, 

körülöttem mozgásba 

kezd minden élő, élettelen, 

épp megnyugszom, 

de maradni sem tudok, 

mert akkori énem bontakozik, 

gondolatok csomagjai, 

mint a tej, kifutnak, 

s többé nem üldözöm magamat,  

együtt rohanunk 

felfelé egy dombra 

csúcsa mögül 

csak naptagok látszanak, 

és a tetején állva 

feloldódik bennem 

egy régi csomó.   

Kép -  https://www.pngegg.com/hu/png-dxbto 
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Pethő Sára: 

  - Bolyai János. A nevem Bolyai János. 
Ezt ismételgeti magában, miközben 

pánikolva, teljesen összezavarodottan 

forgolódik körbe-körbe saját maga körül. 

Végtagjaival vadul hadonászik, a fejét 

mélyen leszegi miközben a szemeit egy 

pillanatra sem veszi le átlátszó testéről… 

várjunk csak! Átlátszó?! 

Ő maga sem érti. Pedig tényleg az. Habár 

halványan látja a körvonalait, képes 

teljesen átlátni a testén. Mintha üvegből 

lenne. 

„Ez biztosan nem egészséges.” – fut át a 

gondolat a fején. 

Mégis mi történt vele?! 

Utolsó emléke az, hogy az ágyában 

fekszik párnák között, miközben a 

szemhéjai lassan lecsukódnak. A nyomás 

úgy nehezedik a mellkasára, mint valami 

vasmacska, amely azzal fenyegeti, hogy 

bármelyik pillanatban képes 

összenyomni. A feje is rettenetesen fáj. 

Hiába tett meg mindent annak érdekében, 

hogy betegsége kínzó tüneteit enyhítse, 

utolsó napjait rettenetes kínok között élte 

meg. 

Csak most döbben rá arra, hogy már nem 

érez fájdalmat. 

Nem érez semmit. 

Tehát igaz lenne? Valóban meghalt? 

Jogosan merülhet fel a kérdés: Az ember 

hogyan kezelje a hírt, miszerint eltávozott az 

élők sorából? Bolyai hiába volt géniusz 

halandó életében, erre sajnos mégsem tudja 

a választ. Ahogy sok minden másra sem. 

Például arra, hogy hol tartózkodik 

pillanatnyilag. 

Úgy dönt, inkább azzal köti le a soha 

nyugodni nem akaró elméjét, hogy válaszok 

után kutat. 

Mozgást észlel maga körül, mire óvatosan 

feljebb hajtja a fejét. 

Látja, hogy egy ifjú közelít felé, méghozzá 

igen sietős léptekkel. Egymásnak fognak 

ütközni, ha Bolyai nem tér ki időben az 

útjából – viszont ahogy ezt végiggondolja, 

belátja, hogy már késő. Elkerülhetetlen a 

találkozásuk. Bolyai reflexszerűen maga elé 

tartja védekezésképpen a karjait, hogy ezzel 

is tompítsa az ütközés mértékét… 

Viszont nem kell semmit tompítania. 

A fiatal egész egyszerűen keresztülsétál 

rajta. 

Bolyai meglepetten néz le ismételten 

átlátszó testére. Semmi változás. Pedig már 

kezdte azt hinni, hogy látja őt – legalábbis 

reménykedett benne. 

A fiú után fordul, eredetileg azzal a 

szándékkal, hogy további módokon felvegye 

vele a kapcsolatot. Tesztelni akarja, hogy 

hallja-e, amit mond. 
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Viszont minden szó a torkára forr abban a 

pillanatban, hogy észreveszi, milyen 

épület előtt állt egészen eddig. 

BOLYAI JÁNOS GIMNÁZIUM 

- Egy oskola…? – teszi fel akaratlanul is 

magának a kérdést. 

Emberek szállingóznak el mellette, 

pontosabban fiatal diákok kisebb-

nagyobb csoportokba verődve. Néhányan 

önfeledten beszélgetnek és nevetgélnek, 

habár határozottan többen vannak, akik 

teljesen magukba fordulva sétálnak, néma 

csöndben. Mindnyájan a Bolyai János 

Gimnázium feliratú épületbe tartanak. 

Bolyai – alapjáratában sem– most a 

meglepettségtől hirtelen köpni-nyelni 

nem tud. 

Jól szemügyre veszi magának a diákokat. 

Le sem bírná tagadni, hogy mennyire 

szórakoztatónak találja a különféle 

hacukákat, amiket viselnek. A nagy 

matematikus és polihisztor szinte alig 

bírja értelmezni, amit maga előtt lát 

pillanatnyilag. Színek. Színek mindenhol. 

Olyan ruhadarabokat lát a fiatalokon, 

amelyek olyan idegenek a számára, hogy 

még csak nevet sem bír nekik adni. 

Hol marad a frakk, a zsakett és a cilinder 

az úriembereken? 

És ha már itt tartunk… leány diákok 

nadrágban?! 

Mégis hova került?! 

Az téríti magához, hogy valami számára 

felfoghatatlan sebességgel elsuhan 

mellette. 

Reflexből oldalra ugrik, arrébb kerülve az 

út szélétől. Döbbenten mered azután a 

szerkezet után, ami így ráhozta a frászt. 

Ismét azon kapja magát, hogy még csak 

nem is bírja megnevezni azt, amit maga 

előtt lát.  

 

Ha nagyon körbe akarná írni, azt mondaná, 

hogy egy furcsán kialakított fém doboz, amin 

van négy kerék. És nagyon gyorsan gurul. 

Illetve embereket is szállít – erre csak úgy jön 

rá, hogy végignézi, ahogy egy diák kiszáll a 

szerkezetből majd a misztikus masina egy 

hangos morgás kíséretében azonnal tovább is 

hajt. 

Milyen technológia veszi őt körül ezen a 

helyen?! 

Olyan sok inger éri egyszerre, hogy attól tart, 

elájul. Eddig nem volt biztos abban, hogy 

jelenlegi formájában képes lenne erre, most 

mégsem tűnik olyan lehetetlennek, hogy a 

lábai csak úgy összecsuklanak alatta. 

Mindezek ellenére igyekszik minél hamarabb 

összeszedni magát, ugyanis kíváncsisága 

minden másnál – még a rosszulléténél is – 

erősebb. Látni akarja, hogy mi van ebben az 

épületben – hogy is ne akarná? Hiszen róla van 

elnevezve! 

Úgy dönt, hogy követi az iskola felé 

szállingozó diákok tömegét.  

Belépve az ajtón, amit egyből észrevesz, 

ismételten a színek. Színes plakátok és papírok 

veszik őt körbe mindenhol. Oda is megy az 

egyikhez, hogy elolvassa, mi van ráírva. 

Meglepetésére viszont nem magyar szöveg 

köszön vissza rá, hanem német. Ettől 

függetlenül büszke magára, amiért még így 

halála után sem felejtette el a nyelvet. Vannak 

azonban olyan plakátok, amelyek egy olyan 

idegennyelven íródtak, amelyet nem ismer föl. 

Valamilyen latin eredetű nyelv lehet… spanyol 

talán?  

Olyannyira elmerül gondolataiban, hogy csak 

percekkel később tűnik fel neki, hogy 

valamilyen nem várt dolgot hall. Zenét. 

Elkezd körbesétálni az aulában, kíváncsian 

bekukkant minden sarokba, hátha észreveszi, 

hogy hol játszik a zenekar. Meglepetésére 

viszont hiába kutat utánuk olyan szorgosan, 

nem talál sehol zenészeket.  
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Követve a fülét végül elérkezik egy falhoz – 

pontosabban egy olyan készülékhez, amely 

a falon lóg. Ebből a szerkezetből szól a zene. 

Zenedoboz a falon? Még sosem hallott 

ilyenről. 

Egy ideig tanulmányozza, majd úgy dönt 

inkább tovább áll. 

Útja egy standhoz vezeti, amely fölé ki van 

írva nagy betűkkel: BÜFÉ. 

Bekukkant a nyitott ajtókon. Szemügyre 

veszi a kínálatot, levonja magának azt a 

bölcs következtetést, hogy a tasakokban 

biztosan ételt árulnak. Egy átlátszó ajtójú 

szekrényben pedig abnormális színű italokat 

lát, különböző méretű és formájú 

palackokban. Rátekint az árcédulákra. 

280 Ft?! Ez mégis mit jelentsen? 

280 krajcár egy vagyon volt még az ő 

idejében. Az itteni diákok valóban ennyi 

pénzt kiadnának csak ezekét a tasakokért és 

színes folyadékokért? És mi van, hogy ha 

már nem krajcárban fizetnek az emberek? 

Elképzelhető. Végül is, fogalma sincs arról, 

hogy az Ft az mégis minek lehet a 

rövidítése. 

Hogy elrepült felette az idő…  

Tovább halad. Figyelmét ismét az épület 

falai kötik le, csak ezuttal már nem a zenélő 

dobozok miatt. Valamiféle táblákat lát maga 

előtt, amelyeken mosolygó diákok és 

tanárok portréi köszönnek vissza rá. 

Elolvassa az évszámokat a tablókon. 

1996-2000 

2004-2008 

2007-2011 

Már valóban a kétezresévekben járnánk?! 

 

Fiú és leány diákok ugyanabban 

osztályban… ez is rendkívül szokatlan 

számára. Végigsétál a folyosón és néha 

elcsodálkozik a táblák kinézetén, az ötletes 

kivitelezésükön. Mennyi diák járt ebbe az 

iskolába… és a legtöbben már évek óta 

elballagtak. Biztosan dolgoznak, élik az 

életüket, családot alapítottak. Akár már 

unokája is lehet némelyiknek! 

Bolyai akaratlanul is elmosolyodik ezen a 

gondolaton. 

Észrevesz egy lépcsősort. Úgy dönt, hogy 

nekiiramodik, felér az első emeletre. 

Egyből alaposan szemügyre veszi a színes 

dobozokat, amelyek mintha miniatűr 

szekrények lennének – erre csak abból jön 

rá, hogy végignézi, ahogy néhány diák 

kipakolja belőle a könyveit és egyéb 

cuccait. Rendkívül szórakoztatónak 

találja, hogy a mai világban már ilyet is 

feltaláltak. Bezzeg neki mindig mindenét 

az iskolatáskájában kellett hurcibálnia… 

A folyosón csak úgy zajlik az élet. Diákok 

sétálgatnak fel-alá, legtöbben kisebb-

nagyobb csoportokba verődve. Önfeledt 

nevetés hallatszik egy-egy társaság felől. 

Fiatalok jönnek-mennek, sokan, ahogy 

megérkeznek, egyből bezárkóznak az 

egyik terembe. 

Bolyai amint észreveszi, hogy a lépcsősor 

még feljebb vezet, úgy dönt, tovább megy 

– méghozzá nem egy, hanem két emelettel. 

Amit rendkívül érdekesnek talál az az, 

hogy hiába nincs már fizikailag teste, 

mégis úgy érzi valahogy a lelke elfáradt 

ebben a sok lépcsőzésben. Ő maga sem 

tudja, ez mégis, hogy lehetséges. Ezáltal 

viszont elgondolkodik azon is, hogy a 

diákok és tanárok, hogy bírhatják ezt a sok 

lépcsőzést. 

Egy emberi csontvázzal?! 
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Ugrik egyet meglepetésében és szimpla 

reflexből a mellkasához kap, mintha 

érezni akarná vadul verő szívének az 

ütemét. Úgy érzi magát, mintha hevesen 

kapkodná a levegőt, holott még csak 

tüdeje sincs, ezáltal ezt lehetetlen lenne 

kivitelezni. Tekintetét egy pillanatra sem 

veszi le arról csontvázról, amely ilyen 

galád módon halálra rémítette – ami elég 

nevetséges, ha figyelembe vesszük a tényt, 

miszerint Bolyai már halott. 

Az említett nem csinál mást, csak üres 

szemüregeivel mered vissza rá. Bolyait 

pedig mintha kirázná a hideg. 

Ez mégis milyen hely, hogy csak így 

kiállítanak egy emberi maradványt?! 

Ezzel a lendülettel k isiet a teremből. Úgy 

dönt, neki ennyi elég volt a mai napra. 

Szép lassú, ráérős tempóban még utoljára 

végigsétál a folyosókon. Végül is 

halottként hova kéne sietnie? 

Minden idő az övé. Jól szemügyre vesz még 

egyszer mindent magának. Figyeli, ahogy a 

folyosók percről-percre egyre üresebbek 

lesznek – a diákok beszállingóznak a 

termekbe, biztosan hamarosan kezdődik a 

tanítás. 

Bolyai kifelé veszi az irányt az épületből. 

Kiérve erős késztetést érez arra, hogy 

vegyen egy mély levegőt, ugyanakkor 

hamar emlékeztetnie kell magát arra, hogy 

ezen állapotában ezt sajnos nem tudja 

megtenni. 

Még egyszer utoljára hátranéz a válla fölött. 

A Bolyai János Gimnázium épülete mintha 

mosolyogna rá. 

Bolyai visszamosolyog. 

 

Előrefordul, majd céltalanul elkezd 

bolyongani Kecskemét utcáin. 

 

Kovács Sebestyén Patrik 

Meghódíthatatlan Olümposz 

Nekem te vagy maga Pallasz Athéné, 

A legszebb s legokosabb nőszemély. 

Ó mondd, rám miért úgy tekintesz, 

Ahogy Héra Hépaisztosz gyermekére. 

 

Megítélsz s közben személyiségem, 

megismerni sem tervezed s érzem, 

hiába lennék gavallér Apollón Pegasus háton, 

ha még csak egy esélyt sem adsz a próbához. 

 

Ha nem, hát nem, sajnálom, hogy élek. 

Lökj le a hegyről te is, hisz éreznem kell, 

mit akkor s aznap éreztem, amikor, 

elloptad a kulcsom a boldogsághoz.  
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Bene Vivien  

Földalatti királyság 

A keleti városrész egyik metróállomásán találták meg. Egy napló volt, ami a katonáknak 

képet adott arról, milyen körülmények között éltek ott az emberek a háború alatt.  

2134. április 13. 

Már egy hete itt vagyunk, mindenki kezd ideges lenni, mivel azt mondták néhány 

napnál tovább nem kell rejtőzködnünk, a front addig áthalad felettünk. Az élelem még 

szerencsére elegendő, sőt, temérdek. Már feszegetik, hogy azért van ennyi, mert 

hónapokig itt leszünk. Lehetséges, de próbálok bízni az ellenkezőjében.  

április 26. 

Megpróbáltunk kimenni, de a kijáratot nem csak a bútorok és törmelékek zárták el, 

amiket még a beköltözéskor halmoztunk fel. A lépcső megszűnt létezni, talán 

felrobbantották, ahogy a metróalagút keletre és nyugatra vezető részeit is, pár száz 

méterre a törzshelyünktől. Itt ragadtunk. A bombák, lövések robaja nem szűnik, a viták, 

verekedések mindennaposak itt lenn. Egyesek depresszióba estek, mások a kiutat keresik, 

néhányan pedig azt hangoztatják, hogy hosszabb időre kell itt berendezkednünk, egy 

társadalmat kell létrehoznunk. Királyságot. Killian, talán ő lesz a király, már pártfogókat 

is talált, folyton susmorognak összebújva, ha megzavarják őket, indulatosan reagálnak.  

május 2.  

Ma koronázást tartottunk, itt a föld alatt. Killian lett a királyunk, kinevezte a barátait 

testőreinek, tanácstagoknak, megalapult a Szabadság Kutatói nevű szervezet is, ők 

keresik a kiutat. Engem cselédnek fogadott fel Killian, azt mondta mindenki előtt, hogy 

egy ilyen szép lánynak muszáj mellette mutatkoznia. Megtapsoltak. Már majdnem 

mindenki támogatta a királyságot, bár nem vagyunk sokan, körülbelül negyvenen. 

Vezetésre, reményre van szükségünk, ezt már belátom én is, enélkül csak eszeveszett 

földalatti patkányok vagyunk, de így, emberként élünk addig is, amíg vissza nem kapjuk 

a békés, napsütötte életünket.  

május 10. 

A Király nem szereti, ha ebbe a naplóba írogatok, azt mondja eltereli a figyelmemet a 

kötelességeim teljesítésétől. Nagyon sok minden történt az elmúlt napokban. A Király 

tanácsára, néhányan kevesebb élelmet kapnak, mert egy társadalom sosem tökéletes és 
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egyenlő, rendőrséget is felállított, illetve az egyik metrókocsit kinevezte börtönnek. Már 

kerültek is oda polgárok, ők nem kapnak ételt, amíg a bíró által kiszabott idő le nem telik. 

A bíró a Király. Ahhoz, hogy börtönt kapj, nem kell bűnt elkövetni, de a Király szerint, 

ha börtön van, akkor börtönlakók is vannak, és ő megtalálja ezeket. Senki nem mond neki 

ellent, nem merünk.  

május 14. 

A Földalatti Királyság történelmi napja volt a mai. A Király felajánlotta nekem, hogy 

egyéb szolgálatásokért cserébe a királynőjének fogad. Belementem. Én vagyok a 

Királynő. Nem szeretek parancsolgatni, kedves uralkodó vagyok. Emellett a Tanács 

eldöntötte, leállítja a Szabadság Kutatói programot. Reménytelen a kijutás, a háború még 

dúl odakint, itt pedig biztonságban vagyunk, védve vagyunk. Az emberek boldogok itt, 

jobban, mint valaha. Tökéletes társadalmat, államot hoztunk itt létre, most már azokat, 

akik fenyegetést jelentenek ránk, kivégezzük. Azokat is, akik ezt ellenzik. Ők a Királyság 

ellenségei. 25-en vagyunk.  

május 30.  

Kezd fogyni az élelmünk és a vizünk, a Király is gyengélkedik. Mindenkiben árulót 

lát. Kivégezte a királyi tanács tagjait. Nincs rá jó hatással a bezártság. Titokban 

újraindítottam a kiszabadulást segítő programot, Királynőként védenem kell a társamat 

és a népemet, és meghozni a legnehezebb döntéseket az érdekükben. De nagyon nehéz a 

háta mögött szervezkedni, mindig figyel engem, bármit csinálok. Sejthet valamit. Néha 

megijeszt a tekintete, mintha eltűnt volna belőle a melegség, a lélek.  

június 10. 

Ketten maradtunk. Mindenkit meggyilkolt. Néhányukat álmukban, egyeseket csak 

letepert és megkéselt, másoknak a nyakából harapott ki darabokat. Alig tudtak ellenállni, 

nagyon erős lett. Úgy viselkedik, mint egy vadállat, most bámul engem a terem másik 

feléből, nem szól semmit. Már nagyon régóta nem hallottam őt szavakat formálni. Meg 

fog ölni. Tudom, hogy nem győzhetem le, gyenge vagyok, még a nagy késsel is, amit 

magam mellett tartok. Amíg nem rá figyelek egyre közelebb araszol. Talán 

megérdemlem. Hagytam, hagytuk őt uralkodni, ölni, ez lett a vége. Már csak 5 méterre 

ül tőlem. 

3 méternél van, négykézlábon áll, szemével követi minden mozdulatomat. Bal 

kezembe fogom a kést.  

Másfél méterre van, zihál. Aki olvassa ezt, nagyon vigyázzon vele! Veszélyes, 

megőrült. A Király megőrült, vadállat lett, és mindenkit megöl, aki a királyságát 

fenyegeti.  

Ne engedjék a felszínre! 
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Rigó Szilvia  

Karabélyos krónikák 

A mű szereplői és cselekménye a valóságon alapulhatnak. Mindazonáltal, az érintettek személyiségi 

jogainak tiszteletben tartása végett a neveket megváltoztattuk. Figyelem! Az itt leírt cselekmények 

rekonstruálása, illetve annak megkísérlése kockázatos és egyesveszélyes, ezért azt semmilyen 

körülmények között sem javasoljuk! 

1.  

Ahogy ott ültek egyesével a padokban, mind a papírjuk fölé hajolva, az szinte maga volt a megtestesült 

béke. Kívülről. A fejekben inkább olyasmi kattoghatott: ez meg mi a fenét ábrázol? Te jó ég, hol vettünk 

mi ilyet? Istenem, miért pont erre kérdezett rá?! Vajon idenéz? Látja, hogy puskázom?  

És akkor… 

Kétségtelenül ő volt a legszerencsétlenebb. Mert ott volt nála a puska, ott lapult a feladatlap alatt, és az 

első oldalt tökéletesen le is tudta lesni róla.  

Csakhogy a dolgozat kétoldalas volt.  

A tanár pedig ott ült mellette. 

Amúgy is ideges volt minden óráján, a dolgozatoknál meg pláne, erre ez képes idejönni és leülni mellé! 

Persze úgy tesz, mintha nagyon el lenne merülve a jegyzeteiben, de közben éberen figyel mindenkit. 

Főleg őt! Az előbb is. Biztos, hogy idelesett a szeme sarkából. Pedig ráhajolt a lapra, és úgy tett mintha 

szorgalmasan körmölné a válaszokat. Közben meg azon filózott, hogy tudná úgy megfordítani a lapot, 

hogy ne villanjon elő a kis cetli.  

És akkor megtörtént a csoda: kopogtak az ajtón.  

A tanár felpattant, és előresietett, ő meg gyorsan megfordította a lapot. Mikor amaz visszatelepedett 

mellé, ő már békésen írogatott tovább.  

Most már csak azt kellett kitalálnia, hogy adja be a dolgozatot lebukás nélkül. Egészen abszurd ötlet 

volt. De talán… talán sikerülhet.  

Kicsit előrehajolt, és felbillentette a lapot, mintha csak ellenőrizné a feladatokat, közben pedig szó 

szerint benyalta a puskát.  

Az óra további részében, azon görcsölt, nehogy a tanár bármit is kérdezzen tőle.  

 

2. 

Az év végi hajtás most is megviselte őket, mint mindig. Ez volt a legrosszabb: neki kellett ülni javítani, 

ráadásul szinte mindenből, úgyhogy tanulásról szó sem lehetett! A puskagyártás volt az egyetlen 

megoldás, amivel még nagyjából át tudták nézni az anyagot. De hogy meg is tanulják… Na, azt már 

nem! Azért pihennie is kell az embernek!  

És akkor ott volt az a doga. Ami tényleg fontos volt, mert mégiscsak biosz, meg hát, na, érted, de akkor 

is…  
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Úgyhogy bőségesen felfegyverkeztek az utolsó megmérettetések egyikére: minden muníció a kezük 

ügyében volt, és amint megpillantották az ellenséges feladatsort, lőni kezdtek. Egyenként sütötték el 

minden fegyverüket, precízen, beterítve a csatateret tőlük meglepően pontos válaszokkal meg kihúzás- 

és firkálásmentes megoldásokkal.  

Már csak az utolsó két kérdés volt, hátra, mikor meghallották a tanár lépéseit. Feléjük közeledett. 

Egyetlen rémült pillantást váltottak: mozdulni már nem volt idő, különben végleg lebuktatták volna 

magukat. És akkor a tanár kimondta a nevüket. Komolyan, jelentőségteljesen nézett rájuk.  

– Észrevettem… – kezdte. A fiúkban megállt az ütő, szinte érezték, hogy kiszalad arcukból a vér. –… 

hogy mostanában sokat javítottatok biológiából. Gratulálok, szép munka volt.  

Újabb pillantást váltottak, ennyi is elég volt. Fogták a tartalék muníciót, és befejezték, amit elkezdtek.  

 

3. 

Vérfagyasztó csönd. A diákok többsége előrehajolva írt, mások hátradőltek, gondolkodtak. Voltak, akik 

a padra firkált szavakat igyekeztek kibetűzni, vagy teljes nyugalommal másoltak a tenyerükről. Ő meg 

ült ott, egyik keze a padban, a munkafüzeten – csak arra várt, hogy minél feltűnés mentesebben tudjon 

odalapozni a megfelelő oldalra. Nagyon lassan mozdította meg a könyvet, sikerült is néhány oldallal 

előbbre küzdenie magát.  

A tanár agresszív tempóban rágta rágóját, és csak néha pillantott fel rájuk. Irkált valamit.  

Ő meg lapozott. Ajkába kellett harapnia, hogy ne szisszenjen fel. A mellette ülő lány elkerekedett 

szemmel bámult rá egy pillanatig, aztán felkapta az írólapot, és jó hangosan legyezgetni kezdte magát, 

és feltűnően nézegette a dogáját, míg neki sikerült továbblapoznia. De abban a pillanatban… 

RECCS. Ez volt a cd a munkafüzet hátuljában.  

A tanár hideg pillantása épphogy érintette őt.  

– Áron, kuss!  

Ez volt a legszebb káromkodás, amit eddig valaha hallott.  

4. 

Egyszerűen nem tehetett róla, szüksége volt egy kis segítségre. Nem volt ideje tanulni erre a dolgozatra. 

Meg ereje sem. És kedve sem. De csinált puskát! Azzal már átnézte valamennyire a szavakat! Csak 

fejből nem tudta őket. Szóval mindenképpen szükség volt arra a kis cetlire ott a dolgozat mellett.  

Csak arra nem számított, hogy a tanár sétálgatni fog. És pont akkor, mikor a legnagyobb munkában van!  

Kapkodva tuszkolta a lapocskát a másik alá, aztán sietve ráfeküdt a padra, mintha elmélyülten dolgozna. 

Nem mert fölnézni, de nem is kellett. A léptek lelassultak a padja mellett, tudta, hogy most fölé hajol a 

tanár, és megpillantja majd azt a kilógó kis papírcsücsköt…  

Egy mutatóujj úszott be a képbe.  

– Figyelj csak, ezt itt nem jól írtad! – súgott a tanár, azzal mintha mi sem történt volna, továbbment.  

5. 

Ujjai szórakozottan siklottak a tolltartójában lapuló fecni felé. Az osztály némán hajolt a lapok fölé, 

csak néhányan mocorogtak. Megérintette a puskát, és maga sem tudta, miért, de még egyszer felnézett 

a tábla felé.  

Tekintete találkozott a tanáréval. Egy hosszú pillanatig így nézték egymást. Tudta, hogy tudja.  

A tanár összehúzta a szemét, és nagyon lassan megrázta fejét.  

Ő meg szépen csendben behúzta a cipzárt, és magától oldotta meg a feladatokat. 
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Kesztyűs Kíra:  

A múlt, a jelen és a jövő - itt 

Régen azt gondolták, az autóink ilyenkorra már repülni fognak.  

Én azt gondolom, nem baj, hogy tévedtek. Mert ide földön guruló busszal érkezni is 

ugyanolyan, nagy különbség viszont az, hogy még látom az elmúlt idők nyomait, amiket 

nem lepett be a teljes modernség. Furcsa is lenne, ha a futópálya acélból lenne, és úgy 

csillogna, mint a diákok szeme, mikor a tanáruk azt mondja: rendben, kimehetünk 

meccset nézni. 

Hogy mit jelent a múlt? A múlt örökség. Ezért tanulunk történelmet is: így tudjuk, honnan 

jöttünk. Így tudunk azokról a dolgokról is, amiket nem feltétlen tapasztaltunk meg a saját 

bőrünkön, de megtörtének, és mi köthetőek vagyunk hozzájuk. Ez nagyobb csoportokat 

is közelebb hoz, hisz mindannyiunknak köze van valamihez. Ez az összetartozás még 

erősebb, ha kézzelfogható bizonyítéka van.  

Barna. Fehér és barna, és egy aranyszínű felirat. Engem, mint jelenlegi diákot, vagy 

bármelyik társamat ez az épület könnyedén hozzácsatol azokhoz az emberekhez, akik itt 

végeztek öt éve. Vagy tíz éve. Vagy harminc éve. Persze egy iskola nem csak néhány fal 

és ablak. Az inkább csak egy biztos váz, a fekete vonalak a színezőben, amiket ki kell 

tölteni ahhoz, hogy igazán érdekes legyen. 

Ugyan iskola lenne ez az épület, ha belépve nem ezek az emberek vennének körül? Nem 

azok a diákok, akik szabadidejükben annyi érdekes dolgot csinálnak, és általában jók, 

nem ritkán kiemelkedőek benne? Szeretem azt a légkört, ami itt körbevesz. Szeretem, 

hogy a tanárok is: emberek. És nem félnek azok lenni és egy musical vagy karácsonyi 

műsor alkalmával (vagy akár csak a folyosón) a viccesebbik, az emberi énjüket adni. 

Szeretem azt, hogy itt tényleg önmagam lehetek. Nem számít senkinek, hogy nézek ki, 

van-e karika az orromban, vagy nem, hogy milyen színű épp a körmöm. Azokkal a 

dolgokkal kapcsolatban pedig, amik érdekelnek, támogatást kapok. 

Vagy ott van az a rengeteg féle lehetőség, a versenyek, a külföldi utazások... 

És ugyan, iskola lenne ez a hely, ha nem tudnám, hogy ha én is akarom, biztosítja azt a 

bizonyos harmadik idősíkot, a jövőmet? 

SZÉPIRODALOM 
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Nekem ezt jelenti a Bolyaiba járni. Illetve még gyakran: 

Nosziba mész vagy központba? Az a zebra és az örökkévalóságig piros lámpa. Még most 

induljunk el a harmadikra, hogy órára odaérjünk! Mit csinálsz lyukasórában? Meki? 

Spar? 

A jövő alapjában véve nagyon bizonytalan dolog. Azt viszont tudom, hogy ha harmincöt 

év múlva úgy hozza az élet, hogy a nemrég végzett gyerekeim vagy ismerőseim 

gyermekeinek történeteit hallgatom erről a helyről, azt mondom majd: igen, én is oda 

jártam. Igen, gyönyörű évek voltak 

Volt egyszer egy díj… 

A Magó István-díj és a Magó István Diákköltők Köre emlékére 

Magó István 1990-1994 közt járt a Bolyaiba a „D” osztályba. Ígéretes költőként érettségizett, 

de pályája nem tudott kibontakozni, idejekorán vége szakadt betegsége, majd halála miatt. 

Versei a Bolyai János Alapítvány és édesapja anyagi támogatásával jelentek meg 2001-ben 

Kincset keresek címmel. 

A Magó István Diákköltők Körét 2000-ben id. Magó István, az édesapa és a Bolyai János 

Alapítvány hozta létre Magó István 1998-ban bekövetkezett halála után. A Magó István-díjat 

a Bolyai diákköltői és írói számára a Bolyai-napon adták át az arra érdemes alkotóknak. Az 

alábbiakban néhány díjazott neve olvasható. 

Az idei irodalmi-képzőművészeti pályá-

zati felhívással az Appendix Alapítvány 

ezt a hagyományt kívánta folytatni. 
 

Magó István:  Ki vagyok?  

Tűnődtem. Ki vagyok?  

Az Istent kérdeztem,  

S válaszolt az Isten.  

  

„Hogy ki vagy?  

Harcos hangya-szolga,  

Szerelmes vizek szánalmas hajósa,  

Mulandó, magányos délibáb,  

Ki bánatosan sírdogál.  

S vagy még félszeg vándormadár,  

Baráttalan barát,  

Rögeszmés porkoláb,  

Hencegő garabonciás.”  
 

 

Aztán elhallgatott.  

Elbúcsúzott.  

Szótlanul távozott.  

De velem volt.   

S hogy ki vagyok?  

Nem tudom,  

De gondolom.  

Átgondolom.  

Elmondom.  

Vérem tengerében egy parányi sziget.  

Szívem, lelkem  

Az Isten szigete.  

A tengerben hullámok.  

Hűs szél lengedez-  

Az Isten lehelete.  

Ez vagyok, s magam vagyok  

Az otthonom.  

 

2001  Tengeri Dalma 

2006  Bujdosó Péter 

2008  Szenek Orsolya, Vígh Fruzsina 

2009  Megyesi Dániel 

2011  Rigó Szilvia 
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Mit jelent bolyaisnak lenni…  

Diákvallomások  

  

„Bolyaisnak lenni kiváltságos érzés. Ez egy nagy iskola, sok tanárral és 

programmal. Új ismerősökre tehetünk szert, és olyan családias a hangulat 

alakulhat ki diák-diák vagy diák-tanár között, amilyen máshol, más 

iskolában talán soha.”  

  

„Bolyaisnak lenni megtiszteltetés. Nagyon jó egy ilyen összetartó közösség 

tagjának lenni.”  

  

„Összetartó közösséget. Próbál családi hangulatot teremteni a diákok és a 

tanárok között.”  

  

„Bolyaisnak lenni igazán jó, az iskola is egy közösségként működik és él. A 

legtöbbször pont olyanok itt a mindennapok, mint azokban az amerikai 

álomgimikben, ahol az ember teljes élményt kaphat. Imádom a sulit, a 

légkört, a tanárokat, a többi tanulótársamat, a rendezvényeket, még az 

ebédlőben lévő harcot is és a folytonos wc papír hiányt is.”  

  

  

„Azért szeretek Bolyaisnak lenni, mert a tanárok és a diákok egyaránt 

kedvesek, és amint beléptem ide felvételikor, tudtam, hogy itt a helyem.”  

  

„Az elithez tartozni, többnek lenni, több lehetőséget elérni a jövőben. Jó 

közösségbe tartozni és minden nap 3 emeletet lépcsőzni. Barátokat, egy 

„második családban” is élni, kijönni a gubóból és újdonságokat 

kipróbálni.”  

  

„Sokat fejlődtem abban, amiben akartam. Szeretem a sulit, jó a közösség. 

Imádom a röpis életet.”  

  

„Mert az iskolának egy nagy összetartó közössége van. Nincsenek sablon 

tanárok, és van zene. A Bolyaiban nincs két egyforma nap.”  

  

„Miért jó Bolyaisnak lenni? Ez egy jó kérdés, én is kíváncsi vagyok!”  
 


